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Picturi celebre Cuvântul ierarhului

Nu vă îngropați viața în păcate și în fărădelegi!
† IOAN al Banatului 

Drept-măritori creștini,  
Trăiam o moarte vie înainte de Hristos, în 

fiecare zi murea o parte din viața noastră. Azi, 
însă, prin Slăvita Sa Înviere, în fiecare zi trăim o 
clipă din veșnicie, cu fiecare clipă ne înveșnicim 
să fim în slava lui Hristos. De n-ar fi înviat Hris-
tos, pământul ar fi rămas un ogor în care omul 
ar fi semănat oase. De n-ar fi noapte, nu am ști 
să prețuim ziua, de n-ar fi durere, n-am prețui 
sănătatea, de n-ar fi fost Golgota, n-ar fi fost Înviere, de n-ar fi 
venit Hristos la mine, n-ar fi fost mântuire.  

Femeile mironosițe găsesc piatra răsturnată:„Și ziceau între 
ele: Cine ne va prăvăli nouă piatra de la ușa mormântului?” Dum-
nezeu Își trimite Fiul în istorie. Hristos este Cel ce a răsturnat 
piatra poticnirii noastre în istorie: moartea, de care noi nu puteam 
trece pentru a ajunge în Casa Tatălui Ceresc.  

Mântuitorul răstoarnă planurile lui Satan, cel ce voia să 
piardă bucuria lui Dumnezeu: omul.  

Să trăim, iubiților, la acest Praznic dumnezeiesc, lăudându-L 
pe Dumnezeu Care, din nemărginita Lui bunătate, S-a milostivit 
de noi, cei căzuți între tâlharii păcatelor și ai morții. Nu îngropați 
în desfătări lumești bucuria sfântă a Învierii lui Hristos. Nu vă 
îngropați viața în păcate și în fărădelegi: „Curățiți aluatul cel 
vechi, ca să fiți frământătură nouă, precum și sunteți fără aluat, 
căci Paștile nostru, Hristos, S-a jertfit pentru noi. De aceea să 
prăznuim, nu cu aluatul cel vechi, nici cu aluatul răutății și al 
vicleșugului, ci cu azimele curăției și ale adevărului.”  

Îngerul le spune femeilor mironosițe:„Nu vă înspăimântați! 
Căutați pe Iisus Nazarineanul, Cel răstignit? A înviat! Nu este 
aici. Iată locul unde L-au pus.” Adevărat, nu în mormânt este 
Domnul nostru Iisus Hristos, ci de-a dreapta Tatălui. Hristos, spre 
dezamăgirea unora, n-a rămas în țara morții. Nu le urmați sfatul 
și învățătura celor care vă mai îndeamnă și azi să-L căutați pe 
Hristos în țara morților.  

Femeile mironosițe se întorc de la mormântul „gol” cu ini-
ma și cu toată ființa lor pline de bucuria Învierii. Nu o țin doar 
pentru ele, ci, din această bucurie, împărtășesc și Apostolilor. 
Să împărtășim și noi semenilor noștri această bucurie acum, 
când, în dangăt de clopot, ne vom îndrepta spre casele noastre. 
Împărtășiți-vă unii altora marea bucurie a Învierii lui Hristos, 
alăturați-vă femeilor purtătoare de mir, luați chip de mironosiță 
și veți dobândi bucuria mironosițelor.  

Frați creștini, după vremuri de restriște au rămas femei vădu-
ve și copii orfani, oameni singuri, răniți, prin spitale, iar bunii 
credincioși au fost alături de ei în toate zilele, în singurătatea lor. 
Cei singuri plâng. Să fim și noi azi alături de cei singuri, să nu-i 
lăsăm să stea de vorbă doar cu umbra lor. Omul nu este o umbră 
neînsuflețită, ci făptura pe care o iubește Dumnezeu și pentru care 
a trimis în lume pe Fiul Său, pentru izbăvirea ei din umbra morții. 
Dumnezeul nostru nu este un Dumnezeu al singurătății, ci al co-
muniunii în iubire. Să alungăm singurătatea și tristețea din viața 
semenilor noștri, împărtășindu-le bucuria Învierii lui Hristos.  

Iubiți frați și surori, care sunteți acum singuri, nu deznă-
dăjduiți, Hristos este și cu voi!  

(Fragment din Pastorală la Învierea Domnului - 2023)  
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Dragi cititori, pentru interviuri și articole în ex-
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http://www.facebook.com/revistabanatul 

sau scanând cu telefonul mobil codul alăturat!

Biserica Ortodoxă îi prăznuieşte în 21 mai pe Sfinţii Împăraţi 
Constantin şi mama sa, Elena. Constantin cel Mare s-a născut 

în oraşul Naissus, azi Niş din Serbia, în jurul anului 274. Cea mai 
însemnată realizare a împăratului Constantin a fost „Edictul de la Mila-
no” din anul 313, prin care creştinismul ajunge să fie recunoscut de stat.  

Împărăteasa Elena a reuşit să descopere pe dealul Golgotei crucea 
pe care a fost răstignit Hristos. Potrivit tradiţiei, în urma săpăturilor 
s-au găsit trei cruci. Pentru a se identifica crucea pe care a fost răstignit 
Hristos, au atins cele trei cruci de un mort. Acesta a înviat în momentul 
în care a fost atins de Crucea Domnului.  

La mulţi ani tuturor celor care poartă aceste nume! 
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NITCHIDORF
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

  Pagină realizată de Florentina Violeta NISTRU

„Ne aflăm într-o perioadă propice pentru mediul rural
 de a se apropia de cel urban!“

Dănuț DRĂGHICI - Primar al comunei Nițchidorf

Despre primarul comunei Niţchidorf, domnul Dănuţ Drăghici, Vasile Todi îmi spunea că „acest tânăr 
primar se simte în satul lui ca un gospodar urcat pe o colină a sufletului, ca să-şi cerceteze de sus 

câmpia, livada şi drumurile ce le unesc”. Şi are dreptate domnul Todi, pentru că rar mi-a fost dat să întâlnesc 
un om care să-şi iubească asemenea lui comuna şi oamenii ei. Dialogul realizat cu dânsul pentru această 
ediţie a Jurnalului Interregional „Banatul“, a fost mai scurt decât altele şi pentru că domnia sa era pe picior 
de plecare spre Timişoara.  

Domnule primar, chiar grăbit fiind, 
aş vrea să vă reamintesc că la trecuta 
noastră întrevedere îmi spuneaţi bucu-

ros, desigur, că aţi fost înștiințat că vi s-a aprobat cel de-al doilea 
proiect depus pe PNRR. Este vorba de 15 km de piste de biciclete 
în comună Nițchidorf, Nițchidorf - Blajova și Nițchidorf - Otvești. 
Mai mult, că aţi mai semnat şi un proiect tot pe piste de biciclete  
de 1,5 km. Carevasăzică, aveţi în total peste 16 km de piste de bici-
clete!  

Adevărat, aşa stau lucrurile.  
Tocmai de aceea, vă întreb pentru cititorii noştri ce înseamnă 

în mod concret și acest proiect?  
Înseamnă că la Niţchidorf vor fi amenajate piste pentru biciclişti, 

cu o lăţime de 1,5 m prevăzute cu un covor asfaltic de bună calitate.  
Chiar dacă sunteţi pe fugă, trebuie să vă întreb dacă mai aveţi 

şi alte proiecte?  
Mai avem, de asemenea, un proiect pentru stații de încărcare a 

mașinilor electrice.  
Frumos! Câte staţii vor fi în comuna dumneavoastră?  

Vor fi cinci stații în Nițchidorf, în Duboz și la Blajova. Vom 
achiziționa și un autobuz electric împreună cu Primăria Buziaș.  

O veste bună, foarte bună pentru posesorii de autoturisme 
electrice.  

Da, vom reuşi, astfel, să asigurăm cetățenilor care au mașini 
electrice să îşi poată încărca bateriile autoturismelor lor, în aceste 
stații speciale.  

Domnule primar, e un proiect îndrăzneț pe care abia oraşele 
mari îl pun în practică!  

Că este un proiect îndrăzneţ, sunt de acord cu dumneavoastră, 
dar şi dumneavoastră, doamnă Florentina, trebuie să fiţi de acord cu 
mine că la trei decenii de la căderea comunismului mediul rural tre-
buie să asigure un confort atât cetăţenilor săi, cât şi celor care vin 
ca oaspeţi în aceste locuri. Ne aflăm într-o perioadă propice pentru 
mediul rural de a se apropia de cel urban.  

Domnule primar, vă mulţumesc pentru acest scurt, foarte  
scurt dialog, din care cititorii vor afla, totuşi, atâtea lucruri inte-
resante.  

Şi eu, la rându-mi, vă mulţumesc!  

Veşti bune
de la Primăria Nițchidorf!  

Aflăm de la conducerea administraţie lo-
cale că Primăria comunei Niţchidorf,  

s-a înscris în sistemul electronic de plăţi, în scopul 
facilităţii demersurilor pentru cetăţenii comunei, 
în ceea ce priveşte efectuarea plăţii obligaţiilor fis-
cale. Primăria oferă astfel contribuabililor moda-
litatea de plată on-line pe site-ul www.ghiseul.
ro (Sistemul Naţional Electronic de Plată Online  
cu Cardul Bancar), cetăţenii nemaifiind nevoiţi  
să se deplaseze până la ghişeul primăriei.  

  Sport  

Mulţumim domnului primar 
Dănuţ Drăghici!  

Evoluţia bună a componenţilor 
lotului de fotbal C. S. Niţchidorf 

şi-a găsit ecou într-un gest de recunoş-
tinţă faţă de suporteri şi admnistraţia co-
munei. 

„Mulţumim suporterilor, mulţumim 
primăriei şi domnului primar Dănuţ 
Drăghici!”, a fost mesajul conducerii 
clubului postat pe reţelele de socializare. 
Precum citiţi, floarea rară a recunoştinţei 
înfloreşte şi la Niţchidorf.  

Un alt gest de frumoasă recunoş-
tinţă, este adresat doamnei Hella 

Gerber pentru sprijinul oferit juniorilor 
An-samblului Kornblumen Nitzkydorf, 
doamna Hella Gerber oferind tinerilor  
artişti costumele necesare prezenţei lor 
şcenice. Publicăm cu plăcere câteva imagini 
cu juniorii An-
samblului Korn-
blumen Nitzky-
dorf, convinşi 
fiind că facem o 
bucurie meritată 
atât lor, cât şi 
părinţilor. 

Mulţumiri adresate doamnei 
Hella Gerber
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 Pagină coordonată de 
prof. Andreea TEACĂ

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

Restituiri făgeţene  

Așezări din Țara Făgetului - Breazova
 Prof. dr. Dumitru TOMONI  

Uluitor de frumoasă şi de o inteligenţă 
feroce, Cleopatra a VII-a a Egiptului 

abia ieşise din adolescenţă când a moştenit cel 
mai mare imperiu din lume – un imperiu care 
se întindea din deşerturile fierbinţi ale Egip-
tului inferior până la strălucitoarea metropolă 
mediteraneană a Alexandriei, cu celebrele 
sale biblioteci, magazii şi comori.  

Ameninţată la tot pasul de conspiraţii de 
curte şi de trădări ale romanilor, tânăra regină 
a fost nevoită să fugă din Alexandria, trăind în 
exil, pe când o armată străină îi ocupa oraşul 
şi propriii fraţi îi complotau prăbuşirea. Fără 
a avea nimic de pierdut, Cleopatra a căutat cu 
curaj să se asocieze cu singurul om care îi pu-
tea garanta siguranţa Egiptului, Iulius Cezar, 
un politician fără scrupule şi un general călit 
în lupte, care avea o mare slăbiciune pentru 
femei. Rezultatul a fost o pasională legătură 

Situat în estul județului Timiș, la circa 10 km de orașul Făget, 
satul se învecinează la nord-est cu Margina, la est cu lo-

calitatea Curtea, iar la vest cu satul Brănești. Toponimul este slav 
și provine din brězova - pădure de mesteacăn. De-a lungul anilor, 
localitatea a fost consemnată în diferite forme: 1554 Brezava, 1579, 
1596 Brazova, 1612 predium Brassuna, 1690-1700 Brasiova, 1717 
Breschova, 1761 Brasschova, 1778 Brassova, 1828, 1851 Brazova, 
1898-1918 Beganyiresd.  

Până la apariţia lucrării lui Engel Pal „Aşezările de epocă tur- 
cească din sangeacurile Timişoara şi Moldova (1554-1579)”, lu-
crările de specialitate considerau anul 1596 drept prima atestare 
documentară, când într-adevăr Sigismund Báthory donează satul 
Brazova, împreună cu alte localități, lui Ştefan Iosika.  

În anul 1554 Breazova avea 40 de case, în 1569 - 38 de case, în 
1579 - 37 de case și în 1776 - 59 de case. În anul 1869 avea 114 case 
și 476 locuitori, din care 471 români, în1880 avea 105 case și 441 
locuitori, din care 438 români; în 1900 avea 107 case și 472 locuitori, 
din care 468 români ortodocși; în 1910 avea 112 case și 459 locuitori, 
din care 455 români; în 1930 avea 464 locuitori, din care 459 români; 
în 1992 avea 250 locuitori, din care 248 români; în 2002 avea 259 
locuitori, din care 234 români; în 2011 avea 266 locuitori, din care 
257 români.  

Din punct de vedere administrativ, în secolele XVI-XVII făcea 

Rubrica elevilor  
Vă recomandăm să citiţi... 

amoroasă care a scandalizat Roma 
şi a aruncat-o pe Cleopatra în lu-
mea sclipitoare, dar ucigătoare a 
intrigilor şi războaielor imperiale 
– o lume pe care ea avea s-o elec-
trizeze şi s-o manipuleze şi după 
moartea lui Cezar.  

Ajunsă la apogeul puterii şi al 
gloriei, Cleopatra s-a îndrăgostit 
de protejatul şi succesorul lui 
Caesar, Marc Antoniu, un general 
chipeş, la fel de cunoscut pentru 
hedonismul lui de beţiv şi pentru 
victoriile în bătălie. Impertinent, imprevizibil 
şi nedemn de încredere, Antoniu scapă cu re-
peziciune frâiele Imperiului Roman, pe care 
odinioară le ţinuse strâns şi, o dată cu ele, şi 
norocul Cleopatrei.  

Când, în cele din urmă, curentul s-a întors 

irevocabil împotriva ei, mândra 
regină a ticluit o ultimă manevră 
spectaculoasă, menită să-i salveze 
copiii, imperiul şi locul personal în 
pantheonul celor mai glorioşi zei.  

Proza îndrăzneaţă şi senzuală 
a lui Colin Falconer îl poartă pe 
cititor dincolo de zidurile marilor 
palate din Alexandria, până în ini-
ma Cleopatrei, conturând portretul 
viu al unei femei de neuitat, care a 
prosperat şi a triumfat într-o lume 
condusă de bărbaţi. Este povestea 

celor mai glorioase timpuri din viaţa unei 
femei legendare, o povestire care străluceşte 
peste mii de ani de istorie, pentru a captiva 
imaginaţia cititorilor din zilele noastre. 

parte din districtul Margina, la sfârșitul secolului al 
XVII-lea din districtul Făgetului, după instaurarea 
stăpânirii habsburgice în Banat aparținea districtului 
Lugoj și cercului administrativ Făget, în 1779 făcea 
parte din comitatul Caraș, plasa Căpâlnaș, iar după 
1881 din comitatul Caraș-Severin, plasa Făget.  

De la 1919 face parte din județul Caraș-Severin, 
plasa Făget, notariatul cercual Curtea. Prin Legea pentru unificarea 
administrativă din 14 iulie 1925, pusă în aplicare în anul următor, 

Breazova făcea parte din judeţul Severin, 
plasa Margina (1926-1929), apoi plasa Făget 
(1929-1939), din nou plasa Margina (1939-
1950), iar din 1950 devine sat al comunei 
Margina, situație care se menține și astăzi.  

În 1808, brezovenii cumpără din Birchiş 
o biserică de lemn, pe care o plasează în mij-
locul actualei vetre a satului. Între anii 1962-
1963 a fost înălţată o nouă biserică, iar în 
1967 s-a 

transformat casa parohială în ac-
tuala biserică. În preajma anului 
1800 a funcționat prima școală 
confesională. Breazova și-a legat 
numele de importante evenimente 
politice: Revoluţia română de la 
1848-1849, colonizările maghiare 
din secolul XX, Primul Război 
Mondial, evenimentele tragice ale 
anului 1918, Marea Unire din 1918, 
Al Doilea Război Mondial etc.  

P.S.  
Îi rog pe cei care au fotografii 

cu satul de altădată (cu școala, bi-
serica, preoți, învățători, nunți, 
înmormântări, serbări școlare etc.) 
să-mi trimită fotocopii, pentru 
Muzeul de Istorie și Etnografie din 
Făget!
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JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

O nouă finanțare obținută pentru orașul Jimbolia!

În luna martie 2023, Primăria Jimbolia 
a semnat contractul de finanțare pentru 

proiectul intitulat „Reabilitarea structurală și 
energetică a clădirii având funcționalitatea de 
sediu Primărie, oraș Jimbolia”.

„Astfel, orașul Jimbolia va beneficia 
de finanțare nerambursabilă din partea Mi-
nisterului Dezvoltării, Lucrărilor Publice și 
Administrației prin Planul Național de Re-
dresare și Reziliență, Componenta 5 – Valul 
Renovării, pentru obiectivul de investiții ce 
vizează reabilitarea sediului Primăriei.

Determinarea grupei sanguine și a RH-ului

Cunoașterea grupei de sânge este importantă pentru a 
supraviețui în caz de accident, în cazul unei operații, când 

am pierdut o cantitate mare de sânge. De asemenea, cunoașterea RH-
ului este importantă în momentul conceperii unui copil, dar și în caz 
de transfuzie. Modalitatea practică de determinare a grupei sanguine 
și a RH-ului se regăsesc în subiectele Examenului Național de Baca-
laureat, la disciplina Biologie.

Mulțumim frumos conducerii Spitalului „Dr. Karl Diel” Jimbo-
lia, doamnei director medical Boldor Adina și doamnei manager Cîr-
lig Daniela, pentru punerea la dispoziție a kit-urilor de determinare. 
De asemenea, mulțumim ajutorului acordat în laboratorul de biologie 
al Liceului Tehnologic Jimbolia, doamnei asistent medical generalist 
principal Stavarache Simona și asistent generalist Hent Alin Sorin.

Au participat elevi ai Liceului Tehnologic Jimbolia, din clasele a 
IX-a A, a X-a B, a X-a A, a XI-a A și a XII-a A, profesor coordonator 
Pop Elena.

Valoarea totală a acestui proiect este de 
7.582.494,87 de lei, iar perioada de imple-
mentare este de 36 de luni.

Se vor executa lucrări ce constau în  
reabilitarea termică, repararea pereților, con-
solidarea clădirii și a planșeului, precum și 
lucrări de creștere a eficienței energetice, ast-
fel încât să se obțină o reducere a consumu-
lui anual specific de energie finală pentru 
încălzire cu cel puțin 50%“, a spus domnul 
Darius Adrian Postelnicu, primarul orașului 
Jimbolia.

Din albumul 
Liceului Tehnologic Jimbolia

Vizită la Belgrad
Clasa a XII-a B a vizitat par-

cul central care găzduiește și cetatea  
Belgradului sau Kalegmedan. Ele-
vii au văzut confluența râului Sava 
cu Dunărea. S-au plimbat pe străzile 
pie-tonale ale orașului, apoi au vizitat 
grădina zoologică, iar elevii au avut 
ocazia să vadă specii rare de lei, tigrii 
albi, cămile, girafe, maimute, pingu-
ini și multe alte animale.

Rubrica școlii
Mândri de ei! 

În luna aprilie, elevii din clasele VI-VIII, de la Școala 
Gimnazială Jimbolia, care au obţinut premiul I, II sau III în 

anul şcolar 2021 – 2022 au fost 
recompensați prin vizionarea spec-
tacolului de teatru „Sarea în bucate”, 
prin proiectul inițiat de Clubul Rota-
ry Timişoara Opera, „Premii pentru 
premianţi”, în decembrie 2010.

Evenimentul s-a desfășurat la 
sala mare a Teatrului Național Ro-
mân din Timișoara. Spectacolul in- 
teractiv a fost foarte apreciat de 
către elevii participanți și profesorul 
însoțitor, Bucur Gabriela! 

Transportul a fost asigurat de 
către Serviciul Public de Transport 
Local al Primăriei Jimbolia, căreia îi 
mulțumim! Epigrame

George TOPÎRCEANU
N-o să mai iubesc

„N-o să mai iubesc”, zisese
Biata-mi inimă naivă,
Dar văzându-te pe tine,
A căzut în recidivă.

Umorului
Umorul e un gen uşor,
Să-i dăm mai multă greutate:
Lui, calitatea de umor,
Nouă, umor de calitate.

Soţiei unui bancher
A fi bancher - bun lucru este!
Să ai o casă grea de fier
Şi milioane ca-n poveste,
Boclucuri, poliţe, proteste...
Eu cred că tot mai bine este
Să fii soţie de bancher!

Supărările iubirii
Supărările iubirii
Sunt ca ploile cu soare:
Repezi, dar cu cât mai repezi
Cu atât mai trecătoare.

La Jimbolia s-a desfășurat Conferința „Primăvara Educației” 
- ediția a II-a, care a fost o reușită, ca și prima, și a adus bu-

curie cadrelor didactice participante, cu gândul la valorile pe care se 
străduiesc să le cultive, asemeni semințelor, în rândul învățăceilor: im-
plicare, informare, inovație, interacțiune.

Invitații de seamă, oameni implicați în educația de zi cu zi, au 
povestit din propria experiență și au dat exemple relevante și pline de 

inspirație. 
Sesiunea în plen, des-

fășurată la Casa de Cultură, 
a fost urmată de ateliere in-
teractive și experiențiale, 
foarte interesante, utile și 

apreciate, susținute de alte cadre didactice care aduc „lumina și cu-
loarea” în viețile copiilor: Alina Iga, Vlai Mona, Daniela Doru, Adri-
ana Balaj, Maritammy Cristina, Bianca Boroș.

Evenimentul a fost organizat de către Asociația Colț de Banat, 
reprezentată de doamna Ramona Jakobi, Asociația InEdu, cu sprijinul 
Primăriei Jimbolia, altor parteneri, voluntari Team4Teen și sponsori.

Primăvara Educației
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Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

VERMES
,

Pagină coordonată de Laura Cristina MIRCEA

„În fiecare zi să căutăm să facem o faptă bună!“

Bună ziua Părinte!  
Bine aţi venit, doamnă Laura!  
Preaonorate Părinte, ne aflăm, acum  

când stăm de vorbă, în săptămâna care urmează după Învierea 
Domnului Iisus Hristos, cunoscută în popor ca Săptămâna 
Luminată, cea care urmează după Paşte, prilej să vă întreb, pentru 
cititorii noştri, ce înseamnă Paștele?  

Paştele, doamnă Laura, este trecerea de la moarte la viață. În-
vierea lui Hristos înseamnă mântuirea noastră, învierea creștinului. 
Hristos s-a jertfit pentru noi.  

Dacă tot vorbim despre această mare, poate cea mai mare 
sărbătoare a creştinătăţii, vă rog să reamintiţi, în postul Paștelui ce 
trebuie să facă credinciosul?  

Credinciosul trebuie să facă post și rugăciune, dar și fapte bune 
în același timp, toate trei împreună, numai așa poate păși către Dum-
nezeu. Să se purifice. În fiecare zi să căutăm să facem o faptă bună, 
să îi ajutăm pe cei în neputință, pe cei bolnavi, pe cei săraci, pe cei 
care nu au ce mânca, să îi ajutăm cu orice, un sfat, o vorbă bună, cu 
orice. Uneori contează mai mult ca orice ban.  

Dar ce ar trebui să facă omul la finalul postului Paștelui?  
Dacă la începutul postului, trebuie să se împărtăsească, să se 

spovedească, ar fi bine să facă la fel și în Săptămâna Mare,  la sfârșitul 
postului. Orice creștin va fi mult încercat în această perioadă. Mai e 
și Vinerea neagră, Vinerea seacă, când trebuie să ținem post negru. 
Trebuie să îl cinstim pe Dumnezeu să ne mântuiască pe noi oamenii. 

Petru VINTILESCU - Preot paroh al Bisericii Ortodoxe Vermeș  

Când am ajuns în comuna bine gospodărită de domnul primar Ioan Damian, pământul se scutura de 
somn, iar micile eleşteie din pădurea prin care am trecut, ca nişte ochi acoperiţi cu fâşii scămoase de 

albeaţă, îşi deschideau pleoapele de întuneric şi priveau somnoroase printre genele plopilor aplecaţi peste ele. Se 
arăta o zi caldă de primăvară şi Părintele Petru Vintilescu, când am ajuns, mă aştepta în dreptul sfintei biserici.  

Creștinii sunt în doliu și plâng, când a fost ucis Hristos. Creștinul se 
roagă împreună cu Hristos răstignit pe cruce.  

Vă mulţumesc, bunule Părinte, rugându-vă acum să spuneţi 
cititorilor noştri şi pentru că aţi amintit de împărtăşanie, de ce ar 
trebui să se împărtășească cetățeanul?  

Spovedania, împărtășania reprezintă leacul leacurilor. Te unești 
cu Hristos, cu trupul și sângele lui, care pătrunde în toată ființa noastră.  
Este vindecarea, liniștea, pacea. Înseamnă binecuvântarea lui Dum-
nezeu către noi oamenii, dar trebuie pregătite prin post și rugăciune.  

Acum vă rog să-mi spuneţi şi ce pași trebuie să urmeze un 
credincios pentru a se împărtăși la biserică?  

În primul rând, cum spuneam, trebuie să înceapă cu post și 
rugăciune. Este perioada de pregătire. Trebuie să își facă un proces 
al conștiinței: ce a făcut bun sau rău în viață până atunci. În primul 
rând, trebuie să regrete tot răul pe care l-a făcut şi dacă l-a făcut să se 
căiască, să plângă, să verse lacrimi. Trebuie să se pregătească spiri-
tual. Fără pregătire, nu te poți apropia de spovedanie. Trebuie să fii 
curat spiritualicește și trupește când te apropii de Dumnezeu, fiindcă 
ești invitat la Cina cinelor. Trebuie să ții post că trebuie să te puri-
fici și trupește. Rugăciunea și postul te purifică sufletește și trupește. 
Postul te oprește de la îmbuibarea cu mâncare și băutură. Este un pas 
important și pentru trup și pentru sănătate.  

Vă mulţumesc, Preaonorate Părinte, pentru acest dialog.  
Şi eu vă mulţumesc, felicitând colectivul de redacţie al acestui 

frumos jurnal numit spre fala noastră, a tuturor: „Banatul”.

Rubrica bisericii
Spiritualitate

Religiozitatea vermeșenilor, materializată prin con-
struirea de biserici, a fost și este foarte puternică. 

Chiar pe vremea când locuitorii de pe spațiul actual al 
comunei Vermeș locuiau în codru exista o biserică din 
lemn, poate mai veche decât cea din satul Ersig, care a fost 
atestată documentar în anul 1453 și care există și azi. Prima 
biserică construită pe actuala vatră a comunei se presupune 
că a fost ridicată înainte de anul 1779, dovezi în acest sens 
fiind arhiva care oferă nume de preoți din acest an: Marti 
Angolovici, Constantin Stancovici și Ștefan Popovici.

În prima jumătate a secolului al XVIII-lea în locul bi-
sericii de lemn din comuna Vermeș s-a înălțat o biserică din 
cărămidă, iar ulterior, între 1893-1894 în locul bisericii de 
cărămidă s-a construit actuala biserică ortodoxă.

În anul 1853, la inițiativa preotului Petru Mamut, este 
înființată în Vermeș comunitatea greco-catolică, la care 
aderă mare parte dintre săteni. Din 1868, Vermeșul devine 
sediul unui protopopiat greco-catolic, având în subordine 
șase parohii: Izgar, Fârliug, Scăius, Visag, Zgibești și Zor-
lentu Mare.

Între 1871-1872 s-a construit la Vermeș biserica paro-
hiei unite.

În anul 1914 este desființat protopopiatul greco-cato-
lic, rămânând doar parohia unită greco-catolică Vermeș.

În Vermeș există la ora actuală și o comunitate baptistă 
ce dispune de o casă de rugăciune și o organizație destul 
de solidă. De-a lungul timpului, în Vermeș, au existat și 
școli confesionale, atât pe lângă biserica ortodoxă, cât și pe 
lângă cea greco-catolică.

Totul serbează 
Şi cântă împrejur: 
Valea-nflorită, 
Aprinsul azur! 

Şi tremură orice 
Frunză pe ram! 
Stăpân pe huceaguri 
E-al păsării neam! 

Dorul din piept 
Nu-l stăvileşti! 
Să vezi!  Să auzi! 
Acum să trăieşti! 

Iubire! Viața 
Îţi este dragă; 
Tu ai creat 
Lumea întreagă! 

Tu dărui – frunză 
Bătrânului nuc; 
Lanului – aur, 
Ramului – suc. 

Vino la mine 
Chip îngeresc! 
O, cum mă iubeşti! 
Cum te iubesc! 

Când lăcrimioara 
Răsare-n desiş, 
Şi pasărea – cerul 
Îl ia pieptiş! 

Doar dragostea ta 
Îmi trebuie mie, 
Ea-mi dăruie viaţă 
Şi bucurie! 

Există în toate 
Un dor de-a trăi – 
Fi-vei ferice
De mă vei iubi! 

Poezia lunii mai
Cântec de mai
Johann Wolfgang GOethe 

Sfaturi utile
Creșterea animalelor 

în luna mai

u Alcătuirea turmelor pentru 
pășunat; animalele se vor scoate la 
pășunat numai din data de 10 mai, 
pentru a se dezvolta masa verde de 
pe pășuni; u Se începe tunsul oilor; 
u Până la 10 mai se va termina cu-
rățirea fântânilor și amenajarea lo-
curilor pentru adăpat; u Înainte de 
a ieși la pășune este indicat a se ad- 
ministra în hrana animalelor masă 
verde în amestec cu ceva uscat,  
pentru a preveni diareea; u Plimba-
rea animalelor înainte de pășunat 
pentru a le obișnui cu lumina natu-
rală și mișcarea; u Se vor urmări fă-
tările la animale și se vor forma lo- 
turi de animale pentru montă; u Asi-
gurarea montei artificiale, dar și  
a celei naturale; u Efectuarea mă-
surilor sanitar veterinare prevăzute 
a se efectua în luna mai și înainte 
de ieșirea animalelor la pășune.
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

COSTEIU,

Pagină realizată de prof. Rodica DOBRA

Din albumul Grădiniței P. N. Coșteiu

„Primăria ne-a ajutat financiar de multe ori în proiectele noastre,
când am solicitat acest sprijin!“

Preot Viorel CINCA - Biserica Ortodoxă Hezeriș

La capătul dialogului meu cu Părintele Cinca, gândul meu s-a îndreptat spre îndemnul Sfântului Serafim de 
Sarov care spune: „Să ştii să aduci pe Duhul Sfânt în tine”. Pentru că aşa cum spunea un alt sfânt ortodox, 

Părintele de venerată amintire Arsenie Papacioc: „Nu atât faptele noastre bune ne pot mântui sufletele, cât harul 
şi mila lui Dumnezeu, care nu poate fi dat mai îmbelşugat pentru nevoinţe, oricum ar fi ele. Ni se dau de sus pen-
tru curăţirea sufletului nostru de faptele rele ale aproapelui nostru. Să nu-l vorbeşti de rău, în tine, pe fratele tău 
şi mai ales în afară de tine. Aceasta să fie cea mai grabnică preocupare a noastră: iubirea, căci, trăind în această 
mireasmă, nici celelalte fapte cu chip frumos nu rămân neîmplinite. Şi, chiar dacă ar mai rămâne unele, rânduiala 
divină nu-şi va retrage harul de la tine. Motivul neapărat al mântuirii noastre este să iubim pe toţi fraţii noştri, că 
toţi sunt răscumpăraţi.” Pentru că iubind, adaug eu, ne ferim să cădem în păcat.  

Preaonorate Părinte, ce face biserica, dacă omul alunecă în 
păcat?  

Biserica știe să te tragă de urechi în aceste situații. Vezi că nu e 
bine ce faci! Omul mai are și liberul arbitru să decidă el, fără să fie 
forțat. Totuși, dacă îi spui credinciosului că mâine Dumnezeu te va 
pedepsi, cu siguranță nu va mai păcătui. Biserica creștină ortodoxă 
nu te obligă. Te lasă liber să decizi, să conștientizezi și să acționezi: 
mai fac sau nu? Mai stărui în păcat sau mă opresc. Asta e frumusețea 
creștinismului: nu te obligă, nu te forţează!  

De ce nu te obligă?  
Nu te obligă nimeni să alegi împărăția cerească, fiindcă 

creștinism însemnă și libertatea de a hotărî tu ceea ce doreșți. Aceas-
ta se câștigă ușor, numai să vrei. Atunci și Dumnezeu va fi alături de 
tine și te va ajuta să te mântuiești, dar să respecți cele 10 porunci și 
să ai o trăire religoasă. Mântuirea nu e numai pentru preoți, episcopi 
sau diaconi, ci pentru toți. Mântuirea se poate face și printr-o viață 
de familie armonioasă și plină de iubire creștină. Omul trebuie să 
trăiască în respect și armonie și iubire creștină și cu cei apropiați, 
dar să îl respecte și pe Hristos. Iubește-ți aproapele ca pe tine însuți!  

Părinte Cinca, vă rog să explicați pentru cititorii revistei „Ba-
natul” ce înseamnă taina spovedaniei, de ce credinciosul trebuie 
să se spovedească?  

Dacă credinciosul nu se spovedește, nu poate primi Sfânta 
Împărtășanie. Dacă ne încărcăm de păcate, greșim, în viața de zi 
cu zi trebuie să ne spovedim, să recunoaștem aceste păcate în fața 
bisericii, a preotului și a lui Hristos. Atunci scapi de ele. Spovedania 

trebuie să fie liberă, să pornească din tine, din propria convingere. 
Nimeni nu trebuie să te oblige. De fapt, cum am mai spus, biserica nu 
te obligă. Dacă te obligă cineva nu merge. Tu trebuie să vii în fața lui 
Dumnezeu să recunoști păcatele făcute și să nu mai faci altele sau să 
nu le repeți. Vreau să scap de păcatele acestea! Asta înseamnă taina 
spovedaniei. Să fii convins că nu le vei mai săvârși.  

Dacă le repeți ce se întâmplă?  
Nu ar trebui să le mai repeți, să mai faci aceleași păcate sau altele. 

Trebuie să lupți cu tine, să te înfrânezi. Te-ai spovedit, ai continuat să 
faci păcate, iar te duci să te spovedești. Nu prea merge așa. Trebuie 
să te înfrânezi. Așa spune credința creștină, învățătura bisericească.  

Sunt tineri care se întreabă de ce trebuie credinciosul să se  
roage? Lor ce le răspundeţi?  

Doamnă Rodica, rugăciunea particulară este foarte importantă 
indiferent că omul o face acasă sau la biserică. Important este să o 
facă. Rugăciunea înseamnă convorbirea omului cu Dumnezeu, în casa 
Domnului, la biserică sau acasă, în locuința omului, a credinciosului. 
Apoi trebuie să îi mulțumim lui Dumnezeu pentru ce ne dă și pentru 
ce nu ne dă. Rugăciunea este foarte benefică, de aceea și în această 
seară noi am avut un eveniment foarte important cu rugăciune.   

Preaonorate Părinte, nu vreau să închei acest dialog fără a 
vă întreba care este relația Bisericii Ortodoxe Hezeriș cu Primăria 
comunei Coșteiu?  

Avem o relație foarte bună cu Primăria, Consiliul Local Coșteiu 
și cu domnul primar. Ne ajutăm reciproc. Primăria ne-a ajutat finan-
ciar de multe ori în proiectele noastre, când am solicitat acest sprijin.

La Școala Gimnazială Coșteiu s-a început implementarea pro-
iectului „Educația e șansa ta“ din cadrul Schemei de Granturi 

Programul Național pentru Reducerea Abandonului Școlar (PNRAS), 
parte a Planului Național de Redresare și Reziliență al României (PNRR).

În cadrul acestui pro-
iect elevii de gimnaziu 
beneficiază, timp de trei 
ani școlari, de trei ori pe 
săptămână, de o masă 
caldă, transport pe raza 
comunei, activități reme-
diale și de consolidare 
la matematică și limba 
română, activități de con-
siliere și de multe activități 
educative extrașcolare. 

Școala Gimnazială 
Coșteiu mulțumește copii-
lor și întregului colectiv 
al școlii pentru implicarea 
în implementarea acestui 
proiect.  

Preșcolarii Grădiniței 
P. N. Coșteiu au fost 
la Teatrul Municipal  
„Traian Grozăvescu“  
și au urmărit cu mare 
bucurie spectacolul 

„Greierele și 
furnica“. 

Mulțumim Primăriei Comunei Coșteiu pentru că de fiecare 
dată când avem nevoie ne ajută cu transportul copiilor.

Împreună facem școala mai frumoasă!
Rubrica școlii
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VICTOR V. DELAMARINA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ioan SIMA - Viceprimar al comunei Victor Vlad Delamarina

Pagină coordonată de 
Ciprian Octavian APOSTOL

„Domnul primar are proiecte frumoase în acest an pentru comuna noastră!“

Domnule viceprimar, s-a rezolvat 
problema pensiilor primarilor?  

Nu s-a rezolvat nimic. Pensiile pri-
marilor sunt tot umilitoare, mai ales pentru cei care au fost zeci și 
zeci de ani în slujba comunității, iar acum duc o viață dificilă, fiindcă 
viața este foarte scumpă. Mulți primari sunt în suferință, trebuie să-și 
ia medicamente, tratamentele sunt scumpe și duc o viață grea, după 
ce au fost chiar 30 de ani în slujba comunității?  

Ce mesaj ați transmite Guvernului României în acest context?  
Domnule Ciprian, mesajul meu către Guvernul României este 

să se aplece asupra localităților din mediul rural, să ofere sprijinul 
real atât de aşteptat de oameni, să acorde finanțările necesare pen-
tru a fi puse în practică proiectele atât de necesare comunităților și 
cetățenilor pentru a le ușura viața.  

Domnule viceprimar, marea sărbătoare a Învierii Mântu-
itorului nostru Domnul Iisus Hristos a făcut să crească cererea 
de carne de miel, cum se descurcă crescătorii de oi în comuna 
dumneavoastră? Reușesc ei să-și valorifice mioarele, mieii, pro-
dusele din lapte și brânza de oaie?  

Ei, domnule Ciprian, este foarte dificil din acest punct de vedere. 
Piața nu prea merge. Prețul la miei acum ar fi cam la 30-40  RON. 
Dacă un cetățean ar vrea să cumpere, poate veni direct în localitate  
să caute un crescător de mioare. Întreabă pe un cetățean sau altul 
unde poate găsi pe acești fermieri și se duce direct la ferma lui și 
cumpără mielul și brânza. Este drumul cel mai scurt de la fermă la 
furculiță, cum se zice în Uniunea Europeană, mai nou. Pur și simplu, 
poate cumpăra direct din fermă, vede animalele sănătoase, este sigur 
de calitate, de oi crescute în natură cu fân natural și cereale sigure. 
Dar, cum vă spuneam, astăzi nu este uşor să fii crescător de oi, de 
animale, în general.  

Domnule Sima, iată au trecut peste patru luni de zile din acest 
an, cum vedeți anul 2023?  

Scobind mai adânc în patimile lunii mai dau de o lungă şi tulburătoare conspiraţie a miresmelor. Când 
iarna ţine prea mult, mi se face dor de un vânticel de primăvară. Iubesc sacralitatea zăpezilor, iubesc 

chiar şi urmele de iepure pe neaua de la colţul casei, dar acum, după atâta frig, dorind să-mi primenesc gându-
rile sub un petic de cer albastru şi odihnitor, am pornit spre comuna unde ştiam că pot întâlni aşa ceva şi unde 
l-am întâlnit pe minunatul meu interlocutor.  

Anul 2023 are semne destul de bune. Domnul primar are pro-
iecte frumoase în acest an pentru comuna noastră!  

De exemplu?  
Domnule, sperăm să putem accesa finanțările la proiectele noas- 

tre și vrem să le punem în practică. Vrem să facem obligatoriu 
acoperișurile noi la școli. Vrem să finalizăm asfaltarea pe ultimii 4 
km de străzi și să finalizăm și canalizarea.  

Dumneavoastră sunteți unul dintre cei mai vechi oameni din 
administraţia Ţării Banatului! Cum priviți această perioadă din 
punct de vedere al activității unei primării, care ar fi problemele cu 
care se confruntă primăriile din Banat?  

La noi, la primărie, nu aș putea spune că avem probleme. 
Dimpotrivă, sunt mai multe proiecte create și pe care urmează să le 
punem în aplicare, dar mai avem nevoie de finanțare. Așteptăm să vină 
finanțarea. Sunt proiecte foarte importante și necesare comunității. 
Cum sunt, de exemplu, cum spuneam, canalizarea, proiectul de mo-
dernizare a școlii și proiectul privind asfaltarea ultimelor străzi din 
comună. Toate sunt făcute, dar așteptăm finanțarea de la București.  

S-au promis bani?  
Ni s-a promis bani, dar încă nu au venit. Aceasta ar fi problema 

care aș putea să o amintesc. Este păcat că trebuie să așteptăm să vină 
banii promiși, dar asta e situația. Uneori trăim și cu promisiuni și 
cu așteptări, dar, până la urmă, vom rezolva toate problemele, că nu 
avem altă soluție, altă cale. De aceea suntem aleși de cetățeni, ca să le 
rezolvăm problemele lor și ale localității și noi asta facem. Primarul 
nostru are proiecte pe canalizare, o să se facă și fosă septică, dar, din 
păcate, așteptăm banii de câțiva ani.  

Domnule viceprimar, dar de ce nu ajung acești bani? Noi 
am mai vorbit de această problemă că nu sunt bani. De ce e acest 
blocaj?  

Ei spun că nu au bani. Tot ne promit, inclusiv prin „PNRR” și 
prin alte programe, dar încă mai așteptăm.                                                                                 

Cine poate...  
Parlamentarii și-au majorat în secret salariile 

cu 7.500 de lei pe lună!  
Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Vă amintiţi vorba veche românească „cine poate oase 
roade?” Ei bine, la această zicală ne-am gândit atunci 

când am aflat că suma forfetară primită de fiecare parlamen-
tar pentru cheltuielile lunare cu cabinetele parlamentare s-a 
majorat de la 1 martie cu aproximativ 7.500 de lei. Motivul pe 
care l-au invocat politicienii pentru majorarea salariului a fost 
întreținerea cabinetului parlamentar al fiecăruia, pentru plata 
chiriei, menținerea acestuia și salariile angajaților. În prezent, 
parlamentarii primesc lunar 28.000 de lei, pentru cheltuielile cu 
cabinetele parlamentare. Astfel, parlamentarii și-au mărit sin-
gurei salariul cu încă 7.500 de lei, ajungând la un venit total de 
35.500 de lei pe lună. Din totalul sumei forfetare de 7.500 de lei 
cheltuite, 50% o vor jusifica doar în baza unor declaraţii pe pro-
prie răspundere. Majorarea sumei forfetare s-a aprobat de către 
Biroul permanent a celor două Camere, într-o şedinţă convocată 
într-o zi de vineri, când în mod normal nu este activitate în Par-

lament, aleşii fiind plecaţi în teritoriu. Dar 
beneficiile nu se opresc aici: parlamentarii 
merg cu trenul gratis și au chiar un zbor in-
tern gratuit dus-întors în fiecare săptămână, 
cât și un telefon de serviciu cu abonament.  

De ţinut minte!  
Vom plăti scump cei zece ani 

de „Românie educată”  

Într-un editorial al său, 
jurnalistul Marius Oprea  

ne averizează că: „Vom plăti  
scump cei zece ani de «Românie 
educată», pentru că aceia care 
vor lua locul «omului nou», vor  
fi «elevii noi», marca Iohannis.  
Reformele repetate ale învăţă-
mântului românesc l-au pus cu 
totul pe butuci. Din spaţiu al 
învăţării, clasa a devenit o scenă 
pe care se desfăşoară un imens 
spectacol de bullying, aidoma 
celui pe care preşedintele Io-
hannis l-a regizat pentru o ţară 
întreagă şi în care a angrenat nu 
numai partidul care l-a dus la 
putere, dar şi o întreagă naţiune, 
de care se simte pe de-a-ntregul 
străin. Băsescu ne-a distrus  
prezentul. Iohannis ne distruge 
şi viitorul”, conchide cunoscu-
tul jurnalist în editorialul său.  

Caricatura lunii mai
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LENAUHEIM
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

 Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Vești bune pentru localitatea Grabaț

Școala altfel

În cadrul săptămânii „Școala altfel”, reprezentanții Inspectoratului 
Județean de Poliție Timiș, Serviciul Rutier, un echipaj de la SMURD 

și SVSU Lenauheim au prezentat diverse materiale elevilor de la Școala 
Gimnazială Lenauheim.

Cu această oca-
zie elevii au aflat de 
la polițiști informații 
depre circulația rutieră, 
angajații SMURD le-au  
arătat cum se acordă 
primul ajutor în caz de 
accidente, iar SVSU 
Lenauheim a prezen-
tat autospecialele de 
intervenție la incendiu.

În cadrul proiectului „Reabilitare 
Școală Generală, clasele I-VIII, 

localitatea Grabaț, comuna Lenauheim, 
județul Timiș”, finanțat din fonduri ale  
Uniunii Europene prin Programul Opera-
țional Regional (POR) 2014 - 2020 Axa 
prioritară 10 - Îmbunătățirea infrastruc-
turii educaționale, Primaria Lenauheim 
a semnat, la începutul lunii aprilie, con-
tractul de execuție al lucrărilor.

„Am semnat contractul de execuție 
a lucărilor de reabilitarea totală a școlii 
din localitatea Grabaț. Contractul a fost 
semnat în cadrul proiectului „Reabilitare Școală 
Generală, clasele I-VIII, localitatea Grabaț, comu-
na Lenauheim, județul Timiș”, finanțat din fonduri 
ale Uniunii Europene prin Programul Operațional 
Regional (POR) 2014 - 2020 Axa prioritară 10 - 
Îmbunătățirea infrastructurii educaționale.

Firma care a câștigat licitația este SC IVO-

Asociația Pax 21 Timișoara, al cărei președinte este prof. univ. dr. 
Ioan Petroman, Uniunea Scriitorilor, Primăria Jimbolia și Primăria 

Lenauheim  au organizat  festivitatea de decernare a Premiului pentru 
Literatură „Petre Stoica”.

„După doi ani de pande-
mie, Premiul Petre Stoica își reia 
cadența”, subliniază prof. univ. dr. 
Marcel Tolcea, un prieten bun al re-
gretatului poet.

Premiantul acestui an a fost 
profesorul Cornel Ungureanu, cri-
tic literar și eseist, pilon important al literaturii timișorene și bănățene.

Decernarea premiului a avut loc la Muzeul Presei „Sever Bocu” din 
Jimbolia, o instituţie unicat în ţara noastră, deschisă în 2007 din iniţiativa 

şi cu eforturile poetului Petre Stoica 
(1931-2009), cu sprijinul Consiliului 
Local şi al Primăriei Jimbolia.

Manifestarea a continuat cu o 
vizită la Casa Memorială Nicolaus 
Lenau, date fiind preocupările ger-
manofile ale regretatului poet Petre 
Stoica.

Grădinița din Grabaț începe să prindă culoare 

Constructorul a început aplicarea vopselei decorative 
pe exteriorul clădirii grădiniței. La interior lucrările 

sunt aprope de finalizare, au fost instalate grupurile sanitare 
și vor fi montate corpurile de iluminat. 

În scurt timp lucrările se apropie de finalizare.
Firma care a câștigat licitația este SC IPD IMEX SRL 

din Certeze, județul Satu-Mare. Valoarea la care a fost făcută 
achiziția este de: 2.187.175,18 lei + TVA. Durata contractu-
lui este de 12 luni. Suprafața construită a obiectivului de re-
abilitate este de 714.60 mp, la care sunt executate lucrări de 
intervenții (consolidări) la structura de rezistență, finisaje in-
terioare și exterioare, instalații electrice, sanitare și încălzire, 
schimbare acoperitoare etc.

O echipă de voluntari din localitățile Grabaț și Bulgăruș 
s-au deplasat la Ocolul Silvic Făget de unde au adus 

aproximativ 1500 de tei și carpeni. 
„Pomii au fost plantați la Grabaț și Bulgăruș de către 

cetățeni voluntari, cărora le mulțumesc pentru disponibilitate. 
Și la Lenauheim echipa a distribuit pomi care au fost 

plantați de tineri în zona terenului de fotbal. Le mulțumesc tu-
turor pentru im- 
plicare și aștep-
tăm cu interes 
orice astfel de 
inițiative din par- 
tea cetățenilor“, a  
spus edilul comu-
nei Lenauheim.

TIM BUSINESS SRL din Timișoara. 
Prețul final este de 4.815.887,54 de lei, 
la care se adaugă TVA. 

Vor fi executate lucări de înlocuire 
a acoperișului, instalațiile termice, sani-
tare și electrice, podelele și ferestrele. 

De asemenea se vor executa lucrări 
de izolare termică.

După ce executantul va depune 
garanția de bună execuție, vom emite 
ordinul de începere al lucrărilor și vom 
preda amplasamentul constructorului. 
Termenul de execuție este 31.12.2023.

Elevii de la Școala Grabaț, clasele V-VIII, vor 
merge la școală la Lenauheim, transportați cu auto-
buzul primăriei. Elevii de la grupele de grădiniță și 
cei din ciclul primar vor face cursuri la Grădinița 
Grabaț. Mai multe detalii veți primi de la condu-
cerea școlii“, a declarat domnul Ilie Suciu, primarul 
comunei Lenauheim.

Rubrica școlii

Premiul pentru Literatură „Petre Stoica”

Tei și carpeni pentru comuna Lenauheim
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TOPOLOVATU MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,
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„De când sunt eu primar, școala din localitatea noastră a beneficiat de fonduri 
destul de serioase în scopul modernizării și dotării!“

Prof. Ovidiu DOȚA - Primar al comunei Topolovățu Mare

Domnule primar, începem acest dia- 
log cu observaţia că aveţi multe, foarte  

multe proiecte de succes, unele din aceste proiecte fiind câștigate și  
pe programul „Anghel Saligny”. Cum aţi reuşit această perfor-
manţă?  

Doamnă Beatrice, noi colaborăm cu mai multe echipe, ca să spun 
astfel, pe „Anghel Saligny”, am lucrat cu altă echipă de profesioniști, 
proiectanți de drumuri. Ei au și expertiză și știu cum să acționeze, știu 
punctele sensibile ale acestor proiecte, care trebuie atinse și îndepli-
nite. Ei cunosc cum să facă față oricăror provocări și să îndeplinească 
tot ce se cere în aceste activități. Şi mai mult chiar, ei ştiu să răspundă 
argumentat cu dovezi tuturor cererilor de clarificare care vin din 
partea ministerului.  

Am înţeles că aveţi în cadrul primăriei şi foşti elevi ai 
dumneavoastră. Este adevărat?  

Sigur, am și foști elevi de-ai mei, care lucrează în cadrul primăriei, 
au fost elevi buni şi acum se dovedesc a fi şi profesioniști foarte buni. 
Sunt absolvenți de facultate, cu rezultate foarte bune și ei au dorit să 
se întoarcă înapoi în comună. Acum știu să își facă treaba foarte bine. 
Sunt foarte mulțumit de ei.  

Nu este un lucru obişnuit ca un profesor să facă echipă peste 
ani cu foşti elevi. Felicitări!  

Vă mulţumesc! 
Așadar, „Anghel Saligny” și „PNRR” sunt alte succese. Care 

ar fi valoarea proiectelor?  
Prin programul „Anghel Saligny”, până acum când stăm de 

vorbă, s-a aprobat proiectul privind modernizarea străzilor în comu-
na Topolovățu Mare, în valoare de 11.000.000 de lei. Prin „PNRR”  
s-a aprobat proiectul de eficientizare energetică a clădirii primăriei în 
valoare de 214.000 de euro. Tot prin „PNRR” va fi finanțată pista de 
biciclete în valoare de 850.000 de lei.  

Domnule primar Ovidiu Petru Doța, în plus, sunteți și 
vicepreședintele Asociației Primarilor din Banatul Istoric!  

Aveți dreptate! Noi suntem uniți în această asociație foarte 
binevenită, asociaţie care îi ajută foarte mult pe primari.  

Sunteţi, din câte cunosc, unul din membri fondatori ai 
Asociației Primarilor din Banatul Istoric.  

Da, încă din anul 2016, am fost cooptat să intru în organizație. 
De atunci m-am implicat trup și suflet în desfășurarea activităților, 
alături de domnul Vasile Todi, inițiatorul acestei asociaţii și, evident, 
alături de ceilalți colegi. Mai mult, Primăria comunei Topolovățu 
Mare a participat și cu ansamblul folcloric din localitate la un mare 

Parafrazând un mare scriitor, spun că atunci când din Cosmos îmbrăţişezi cu privirea toate ţările deodată, 
ţări în care nu ai pe nimeni cunoscut, îţi dai seama, la un moment dat, că ai totuşi acolo cunoscuţi. Sunt 

profesorii! Profesorii sunt cei care amintesc popoarelor că sunt popoare, şi omenirii întregi că este omenire. 
Tocmai ei au realizat ceea ce medicina n-a izbutit să realizeze: ei au învins fatalitatea dispariţiei totale. Eroii 
despre care ei ne-au vorbit, chiar dacă au trăit într-un trecut îndepărtat, au rămas pentru totdeauna în sufletul 
nostru. Cu unul din aceşti profesori, azi primar al unei frumoase comune, am stat de vorbă în această lună. 

festivital în Alibunar, am susținut program de colinde în Germania, 
în Italia, în Franța.  

Din cine este format acest ansamblu?  
Ansamblu este alcătuit din copii artiști, copii talentaţi, din cadrul 

școlii din Topolovățu Mare. Ei susțin spectacole extraordinare și 
încântă spectatorii oriunde merg, coordonați de părintele Cosmin.  

Pentru că vorbind de şcoală, vă întreb: ce înseamnă acest pro-
iect de izolare termică energetică a școlii din Topolovăț?  

Am aplicat pe „Programul Fondului de Mediu” anul trecut, în 
octombrie, acest proiect de eficientizare energetică. Clădirea școlii 
va fi izolată energetic pentru a nu mai pierde căldură pe timpul iernii. 
Va fi înlocuit acoperișul și vor fi montate panouri fotovoltaice. Ast-
fel școala din Topolovăț își va produce energia singură, de la soare. 
Vom înlocui astfel centralele termice și sursa de încălzire clasică. În 
ianuarie am depus un alt proiect pentru dotarea școlii, prin „PNRR” 
unde se acordă câte 4000 de euro pentru fiecare clasă și 7000 de euro 
pentru laboratoare.  

Există deci fonduri, doar să fie atrase!  
Păi, gândiţi-vă că la nivel național există o sumă de un mili-

ard de euro în acest sens. Eficientizarea energetică este primul 
pas, iar dotările, al doilea pas. Astfel, vom reuși să avem o școală 
ultramodernă la nivelul cerințelor Uniunii Europene. De fapt, de când 
sunt eu primar, școala din localitatea noastră a beneficiat de fonduri 
destul de serioase în scopul modernizării și dotării. Mai mult, fiec-
are profesor a primit laptop și videoproiector pentru clasa sa. În luna 
octombrie 2022, toți copiii din cadrul școlii noastre au primit tablete 
cu internet, timp de doi ani de zile gratuit, prin programul „POCU”.  

Am dedus, din dialogul cu dumneavoastră, că Asociația Pri-
marilor din Banatul Istoric are un rol important în relațiile pri-
marilor cu instituțiile statului, atât la nivel local, cât și național, 
devenind un sprijin extraordinar. Am înţeles bine?  

Așa este! Această asociație este una dintre cele mai bine orga-
nizate și puternice și este foarte cunoscută şi datorită jurnalului in-
terregional „Banatul”, partener media al asociaţiei, revistă care este 
prezentă lunar în patru judeţe, condusă cu mare succes de domnul 
Vasile Todi, pe care îl felicit. Revenind la asociație, vă mai pot spune 
că este foarte unită și primarii sunt solidari. Se ajută între ei.  

Câţi primari aveţi în cadrul ei la acestă oră?  
Avem peste 137 de primari din patru județe din zona de vest: 

Arad, Timiș, Caraș-Severin și Hunedoara.  
Domnule primar, vă mulţumesc pentru acest dialog! 
Şi eu vă mulţumesc, doamnă Beatrice! 

 Pagină realizată de Beatrice PĂSĂRICĂ

Domnul Maru Dumitrescu din comuna Topolovăţu 
Mare ne întreabă ce pensie va avea dacă a lucrat pe 

salariul minim pe economie? Domnule Dumitrescu, românii 
care ies la pensie în viitorul apropiat în condițiile în care 
acum lucrează pe salariul minim pe economie, care se ridică 
la valoarea de 3.000 de lei brut şi, a cotizat la sistemul public de pensii 
timp de 35 de ani, primește mai puțin de jumătate din sumă, după re-
tragerea sa din activitate. Astfel, pentru un salariu minim pe economie 
de 3.000 lei brut, cât este în prezent, la sistemul public de pensii se duc 
595 de lei lună de lună. După 35 de ani de muncă, dacă salariul rămâne 

Răspundem 
cititorilor                          Ce pensie vei avea dacă ai lucrat pe salariul minim pe economie     

 Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ
același, un român ar primi o pensie de aproximativ 1.260 
lei. Un calcul mediu arată că românii care cotizează timp de 
35 de ani, atât cât este stagiul de cotizare, reușesc să vireze 
la bugetul de stat aproximativ 50.000 euro.  

Totuși, după ce iese din activitate, un român reușește să 
încaseze sub formă de pensie de la stat doar aproximativ 30.000 euro, 
în medie. Astfel, 20.000 euro sunt bani care rămân la stat, la sistemul 
public de pensii, aceștia fiind redistribuiți altor angajați, lucru care face 
ca sistemul public de pensii să fie din ce în ce mai ineficient. 
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MONEASA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Încercarea reglării ceasului de la Bruxelles pentru toate țările europene, 
inclusiv din punct de vedere religios, este greșită!“

Pagină coordonată de Carmen Elena APOSTOL

Bucurându-mă, sincer, reîntâlnirea 
cu dumneavoastră, vă întreb, dom-

nule pastor Sandu Dobrei, de ce ar trebui 
omul, credinciosul, să vină la biserică?  

Doamnă Carmen, îmi place această în-
trebare. Eu îi îndemn pe credincioși la fiecare 

întâlnire în biserica prin care îi slujesc să vină zilnic în Casa Dom-
nului, la biserică, fiindcă niciunde nu se poate realiza conexiunea 
spirituală a credincioșilor care alcătuiesc o comunitate, ca atunci 
când se întâlnesc fizic la slujbele religioase. Oricât ne-am dori, de 
acasă nu putem experimenta aceleași senzații și trăiri spirituale cum 
le experimentam fizic, când suntem prezenți la biserică. E una să vezi 
și să trăiești fizic și e cu totul altceva să te uiți în fața unui ecran, în 
cazul în care vrei să participi online.   

Domnule Dobrei, de ce omul s-a refugiat în credința online, 
să spunem așa?  

Dumnezeu nu a lăsat biserica să funcționeze neapărat în mediul 
online, ci folosim această unealtă să ajungem la unii oameni, care 
nu au posibilitatea să ajungă la biserică fizic, uneori de bătrânețe sau 
boală sau recluziune. Dumnezeu a lăsat biserica să funcționeze ca un 
trup al său alcătuit din mădulare vii, oamenii, așa cum spune Biblia, 
care să se întâlnească regulat.  

Asta este normalitatea!  
Asta e normalitatea biblică. Oameni care se întâlnesc săptămânal, 

cu regularitate, cu scopul de a-L glorifica pe Dumnezeu și pe Iisus, de 
a se închina lui Dumnezeu și de a se sprijini unii pe alții spititual prin 
învățătură, prin rugăciune, prin muzică. Răul luptă din răsputeri să  
îi țină pe oameni departe de biserică, preocupându-i cu atâtea altele ca  
să slăbească latura spirituală a omului, a unei familii și a unei societăți. 
Un individ, o familie, o societate înstrăinate de Dumnezeu, iar oame- 
nii unii de alții prin neparticiparea la slujbele săptămânale ale biseri-
cii, vor alcătui o societate slabă, dezorientată și ușor de manipulat.  

Domnule pastor Dobrei, creștinii sunt tot mai amenintați în 
Occident și în întreaga lume, totuși Italia a reușit să facă o întoar-
cere către valorile clasice creștine: Dumnezeu, familie și credință. 
Care credeți că ar fi riscurile prin care trece creștinismul?  

Am văzut cu bucurie ce s-a întâmplat în Italia. Schimbarea 
această de macaz este de admirat. Cred că multe dintre politicile eu-
ropene sunt greșite și distructive din unele puncte de vedere, mai 
ales religios. Cred că încercarea reglării ceasului de la Bruxelles 
pentru toate țările europene, inclusiv din punct de vedere religios, 
este greșită. Cred că fiecare țară trebuie să își păstreze identitatea din 
toate privințele. Văd eronate ideile venite de la Bruxelles, legate de 
familie sau probleme de gen: cine vrei să fii? Să îți alegi tu ce vrei 

să fii, femeie sau bărbat, doi în unu. Femeia să fie bărbat şi bărbatul 
femeie. E o denaturare voită și impusă față de ceea ce Dumnezeu a 
făcut și a lăsat pe pământ să fie natural.   

Bunul Dumnezeu a rânduit altfel lucrurile!   
Da, Dumnezeu a rânduit lucrurile când nu exista nimic să fie 

așa: să fie bărbatul, să fie femeia. Apoi Dumnezeu i-a pus împreună  
să fie soț și soție și i-a binecuvântat: un bărbat și o femeie, care să 
formeze o familie. Cum să acceptăm că o familie poate să fie formată 
dintre un bărbat și un bărbat sau dintr-o femeie și o femeie. Despre 
ce vorbim?  

Și să și infieze copii?  
Dacă un bărbat și un bărbat nu pot procrea sau o femeie cu o fe-

meie cum să crească copii? Familia a fost creată de Dumnezeu pentru 
plăcerea lui de a o crea, dar și pentru bărbat și femeie, pentru că cei 
doi să își găsească împlinirea împreună în cadrul familiei. Dumne-
zeu a zis că omul nu trebuie să fie singur.  Dumnezeu a creat familia 
pentru procreere, să se nască fii și fiice. Dacă un bărbat și un bărbat 
care vor să fie o familie nu pot procrea, despre ce vorbim? La fel o 
femeie cu o femeie.  

Putem vorbi, în acest caz, de o denaturare conștientă a familiei 
moderne?  

Doamnă Carmen, vorbim de o pervertire a conceptului familiei 
și vor să denatureze ceea ce Dumnezeu a creat să fie într-un anume 
fel. Din păcate, vor să îi afecteze cu aceste noi mentalități și pe copii, 
să trăiască în familii formate din doi bărbați homosexuali sau două 
femei lesbiene. Mi se pare mai mult decât o urâciune. E o problema 
de viață și de moarte a umanității și o batjocură adusă la adresa în-
tregii lumi.  

Domnule Dobrei,  nu vreau să încheiem acest dialog fără a vă 
întreba cum decurge relația dintre Primăria comunei Moneasa și 
Biserica Creștină Baptistă «Speranța» din Moneasa?  

Doamnă Carmen, relația dintre „Biserica Speranța” și Primăria 
Moneasa este bună spre foarte bună. Îl includem aici pe domnul pri-
mar și pe domnul viceprimar, dar și pe domnii consilieri locali și pe 
angajații instituției. Cu toții ne înțelegem foarte bine și ne ajutăm 
când este nevoie. Colaborăm cu succes oricând. Întotdeauna am avut 
un partener foarte deschis în persoana domnilor primar și viceprimar. 
Nu numai că ne-au onorat cu prezența la evenimentele organizate 
de „Biserica Speranța” când i-am invitat, dar am avut de la ei și un 
sprijin real, când a fost nevoie. De altfel, noi vrem să avem o bi-
serica gen binecuvântare pentru întreagă comunitate. Noi vrem să 
fim credincioșii care se implică activ în viața comunității, să ajutăm 
oamenii acolo unde putem și asta facem de mulți ani în comuna Mo-
neasa și totul iese foarte bine.  

Pentru sănătatea dumneavoastră  
Alimentele despre care credem că sunt sănătoase sunt, de fapt, un pericol pentru organism!  

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Fructele și legumele cu cele mai multe pesticide sunt unse cu chimicale, de fuge apa de pe ele. 
Studiile experţilor în alimentaţie arată că, legumele şi fuctele tratate cu pesticide în exces se află 

în topul produselor pentru care sunt folosite cantităţi mari de chimicale, care să le facă să crească mai 
repede sau să reziste mai mult la raft. Cartoful, ardeii, ţelina, merele, piersicile, nectarinele, căpşunile, 
afinele se află în topul produselor pentru care sunt folosite cantităţi mari de chimicale. Cultivate în extra-
sezon, acestea pot fi şi mai pline de substanţe chimice. Cel mai des, ele sunt stropite cu 
Imazazil - un pesticid cât se poate de nociv, autorizat în mai multe state din Uniunea 
Europeană, inclusiv în România, care poate ataca ficatul şi rinichii şi poate duce chiar 
la cancer. Pentru a înghiţi cât mai puţine astfel de substanţe chimice, înainte de a le 
mânca, spălaţi-le cu o soluţie de bicarbonat de sodiu şi nu folosiţi coaja fructelor pentru 
prăjituri, ceaiuri sau băuturi alcoolice,  

 Vorbe de ţinut minte!  

Arhimandrit Teofil Părăian: 
„Deosebirea dintre un că- 

lugăr și un mirean este aceasta: 
un mirean, un  
om cu familie,  
pentru a se  
mântui, păzeș-
te poruncile lui  
Dumnezeu și îi  
ajunge să tră-

iască pe pământ cu gândul  la cer. 
Un călugar trebuie să trăiască pe 
pământ ca în cer”.  

Sandu DOBREI - Pastor al Bisericii Baptiste „Speranța“
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Pagină coordonată de 
prof. Ana-Maria TAPANOV

BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Eugen VOLUNGAN - Preot iconom stavrofor, fost paroh al Parohiei Ostrov timp de 
45 de ani, acum preot locțiitor al Parohiei Birchiș și consilier local

„Preoții și dascălii au fost întotdeauna lumina la sat!“

Preaonorate Părinte, în continuarea interviului nostru, aş 
vrea să aflu care este relația Bisericii Ortodoxe Birchiș cu Școala 
Gimnazială Birchiș?  

Doamnă profesor Tapanov, biserica și școala au avut permanent 
relații foarte bune și s-au ajutat întotdeauna. Preoții și dascălii au fost 
întotdeauna lumina la sat, într-o comună. A rămas aceeași lumină, iar 
relațiile de colaborare sunt fructuoase întotdeauna și utile tuturor, și 
autorităților și locuitorilor.  

Deci, putem vorbi de o bună colaborare?  
Desigur, biserica și școala cooperează când sunt mari evenimente 

naționale sau locale. Unul dintre acestea, ca să exemplific, este la 
Înălţarea Domnului de „Ziua eroilor”. Întotdeauna au fost organizate 
cuvenitele festivități de primărie, împreună cu biserica și școala, pen-
tru a arăta tinerei generații care este importanța jertfei înaintașilor și 
a-i face să înțeleagă pe copii și tineri mai direct sensul patriotismului.  

Dar, în timpul pandemiei, cum a fost comunicarea dintre 
școală și biserică?  

În timpul pandemiei, a fost o relație bună și atunci, chit că făceam 
slujbele de unul singur în biserică, atunci când s-au interzis slujbele 
religioase, pentru a se evita aglomerația și infecțiile cu SARS-COV 
2. Atunci am avut și instalație sonoră care răsuna în sat și se auzeau 

Aşteptând sosirea interlocutorului meu pentru a continua dialogul de luna trecută, mă gândesc la porunca 
Mântuitorului de a ne răstigni pe noi înşine, îndemn ce trebuie înţeles ca privind persoana noastră aşa cum 

se prezintă ea după cădere, când se identifică pe sine însăşi cu omul cel pătimaş. Aşadar, când ni se porunceşte să 
ne omorâm sufletul, ni se porunceşte de fapt să omorâm şi să dăm pierzării omul pătimaş din noi, care a luat chip 
în noi, în urma căderii şi pe care, din amăgire, îl socotim ca fiind „noi înşine”. Dacă vom face aşa, omul adevărat 
din noi se va elibera de sub jugul omului străin şi va începe a trăi viaţa care i se cuvine – cea după asemănarea lui 

Dumnezeu; iar cel străin şi venetic, care trăieşte ca o nălucă, va pieri în noi şi în toată fiinţa noastră se va sălăjui, astfel, viaţa adevărată, 
al cărei început vine din omorârea de sine astfel înţeleasă.  

slujbele religioase. Am încercat să fim în relație strânsă cu școala, 
pentru a-i susține moral pe elevi și pe profesori.  

Cum stați cu activitatea culturală?  
Am avut și o activitate culturală bogată, dar în ultimii ani totul 

a cam fost lăsat deoparte, din cauza pandemiei. Ruga traditională 
la Înălțarea Domnului nu s-a ținut la Ostrov, dar la Birchiș și la 
Căpâlnaș, s-a ținut în acest an. Avem o rugă foarte frumoasă, cu spec-
tacol folcloric mare și cu dansuri tradiționale de mare atractivitate. Şi 
rog, pe această cale, cititorii acestui jurnal să viziteze comuna noastră 
la astfel de sărbători.  

Preaonorate Părinte, vorbeam data trecută despre intabularea 
terenurilor şi nu vreau să încheiem această întâlnire fără a vă în-
treba despre importanţa intabularii terenurilor?  

Întrebarea dumneavoastră, doamnă profesor, este foarte necesară, 
cum necesar a fost şi acest serviciu al intabulării şi nu numai pentru 
primărie, ca să știe exact situația terenurilor din localitate, dar și pen-
tru cetățeanul care are mare nevoie ca să dețină actele cu care să își 
dovedească proprietatea. De asemenea, acum omul poate să își înscrie  
pământul și la „APIA” dacă este agricol, să poată primi subvenție.  

Preaonorate Părinte, vă mulţumesc!  
Şi eu vă mulţumesc, doamnă profesor! 

Suma maximă de bani cu care se pot trece granițele țării  
           Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Potrivit legilor în vigoare, nu există o limită în ceea ce privește 
suma de bani pe care o avem cu noi, atunci când intrăm sau 

ieşim dintr-o țară membră a Uniunii Europene, cu excepţia cazurilor în 
care avem asupra noastră o sumă mai mare sau egală cu 10.000 de euro 
sau echivalent în altă valută, care trebuie declarată autorităților vamale.  

Declararea acestor sume (folosind un formular de declarație, pe 
care trebuie să îl completați într-una dintre limbile disponibile pentru țara din UE în care 
intrați sau din care ieșiți) este obligatorie. Potrivit normelor europene în vigoare, termenul 
„numerar” include, pe lângă banii cash, și cecuri de călătorie, bilete la ordin, ordine de 
plată, monede de aur, lingouri, pepite de aur. Nedeclararea numerarului de peste 10.000 de 
euro sau declararea eronată a acestuia este sancționată de autoritățile vamale cu confiscarea 
sumelor de bani care depășesc valoarea de 10.000 de euro. Şi, România fiind o țară membră 
a Uniunii Europene, aplică aceleași reguli.  

Din cartea de geografie a comunei Birchiş  
           Domnica FLORESCU  

Localitatea Birchiş se află în partea de sud a judeţului Arad, la o distanţă de 79 km de 
municipiul Arad şi la 45 km de Lipova, oraşul cel mai apropiat. Ea este aşezată pe 

partea stângă a cursului râului Mureş, la distanţa de 4 km de malul râului. Vatra satului se 
găseşte lângă poalele colinelor ce fac parte din Dealurile Lipovei şi se întinde de la pârâul 
Livezilor, până la pârâul fabricii Doldorei, pe o lungime de 2 km pe direcţia est – vest. 
La răsărit se învecinează cu satul Căpânaş, care se găseşte la distanţă de 4 km, spre apus 
se învecinează cu satele Virişmort şi Ostrov la distanță de 1 şi 2 km, la miazănoapte cu 
Mureşul şi la miazăzi cu dealurile împădurite şi satele Povergina şi Bunea Mare, la distanţă 
de 7-9 km. Dealurile din împrejurimile comunei sunt acoperite cu păduri şi păşuni. Înspre 
Mureş, şesurile sunt acoperite cu soluri fertile, care dau posibilitatea ţăranilor proprietari să 
deţină recolte însemnate.  

Evoluţia nivelului de trai 
în România 
Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Conform datelor 
INS, rata inflației 

a evoluat într-un an astfel: 
februarie 2022: 8,5%; feb-
ruarie 2023: 15,5%.  

Produsele care s-au 
scumpit cel mai mult în perioada februarie 
2022 şi februarie 2023 sunt următoarele: zahăr 
+ 63,56%; unt +44,85%; făină +26,85%; cartofi 
+34,82%; ulei +29,52%; margarină +34,89%; 
lapte de vacă +32,39%; gaze +41,94; energie 
electrică +27,20%.  

Scumpiri dramatice s-au înregistrat la cele 
mai importante produse alimentare. Mâncarea 
s-a scumpit cu 50% în ultimul an. În pieţe, 
urzicile au ajuns la circa 30 de lei kilogramul; 
ceapa a ajuns să se vândă cu 8 lei/kilogram; iar 
cartofii noi sunt la 15-30 de lei kilogramul.  

În luna ianuarie, cel mai mult s-a scumpit 
zahărul, al cărui preț a crescut cu 63% faţă de 
ianuarie 2022; untul s-a scumpit cu 47%; făina  
cu 31%; cartofii cu 35%; uleiul cu 34%; gazele 
cu 28%; energia electrică cu 21%.        
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Pagină coordonată de Ramona MIHEȚ

BATA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ladislau HELEPORT - Viceprimar al comunei Bata

„Comuna noastră va avea un Centru Comunitar Integrat, 
un proiect extraordinar de util în această conjunctură socială!“

 Domnule viceprimar, Ladislau Heleport, cum a fost, domnule, 
anul trecut, anul 2022, pentru primăria din Bata?  

Înainte de a vă răspunde, doamnă Ramona, vă urez bun venit în 
comuna noastră!  

Vă mulţumesc!  
Cât priveşte anul 2022 a fost un an mai greu, fiindcă ne-am putut 

mișca mai dificil din cauza pandemiei, care ne-a pus multe piedici, 
dar, în general, pentru Primăria comunei Bata, anul 2022 a fost cu 
succes.  

Putem detalia?  
Desigur, aş începe spunând că în anul care a trecut, am reușit să 

facem multe proiecte bune, proiecte pe care vrem să le finalizăm anul 
acesta. Unele chiar au fost deja finalizate. Totuși, a fost o perioadă, 
cum spuneam, extrem de dificilă, dar cu experienţa domnului primar 
Ion Micurescu şi cu dăruirea colegilor din aparatul administrativ, am 
ieșit bine până la urmă.  

A fost grea acea perioadă a pandemiei!  
Trebuie să recunoaștem că da, au fost doi ani de pandemie care 

ne-au limitat activitățile. După cum știm, și majoritatea banilor au 
fost îndreptați către sistemul sanitar. În luptă cu pandemia, primăriile 
au fost cam ignorate. Primăria Bata este o instituție mică și nici nu 
putem să producem așa de mulți bani. De obicei, primim de la județ 
sau ceea ce reușim să atragem prin proiecte. Încasările nu au fost așa 
mari în cursul anului 2022 și, sincer vorbind, am simțit lipsa banilor, 
iar pandemia ne-a mai limitat acțiunile.  

Aţi lucrat cu folos, din câte am înţeles, în acea perioadă, la o 
serie de proiecte.  

Da, am încercat să netezim drumul spre noi proiecte și să fa-
cem studii de fezabilitate, inclusiv pentru construirea unei sistem de 
alimentare cu apă în comună. Am semnat și un contract de finanțare 

Dimineaţa care se cobora deasupra câmpurilor în drumul meu spre Bata avea în ea ceva răscolitor. Asta 
poate din pricină că aducea ploaie. Norii se deplasau către sate, îi colora soarele răsăritului în nuanţe 

incandescente. Printre nori se întrezăreau petece de cer de un albastru pur. Vântul sufla în rafale, era călduţ şi 
destul de blând, în răstimpuri făcea să freamăte frunzişul proaspăt al arborilor. Sălciile rânduite pe malul unei 
bălţi tremurau crengile, legănându-se domol. Şanţurile de pe marginile drumurilor miroseau a primăvară. În 
grajduri mugeau vacile gospodarilor şi mugetele lor se auzeau până departe. La ora propusă eram ajunsă la in-
trarea în primărie. La sugestia domnului primar Ion Micurescu, urma să definitivez un interviu cu viceprimarul 
comunei sale. 

pentru piste de biciclete. Vor fi piste de biciclete pe 4 km distanță, 
între două biserici din comună.  

Dar trotuarele comunei arată foarte bine!  
Da, avem trotuare, dar vrem să facem și piste de biciclete, fiindcă 

se circulă cu viteze foarte mari și unii șoferi pun în pericol cetățenii 
care se află în trafic. Tinerii care au mașini foarte puternice circulă cu 
viteză foarte mare și există riscul de a se produce accidente în cazul 
cetățenilor care circulă pe jos. De fapt, nu numai tinerii apasă pe 
pedală mai puternic, ci și orice șofer care se simte mult mai curajos 
și vrea să sfideze normele și regulile de trafic.  

Deci, comuna Bata va avea o necesară pistă pentru biciclete!  
Da, am vrut şi dorim ca să mai scoatem din participanții la trafic, 

să nu mai fie așa aglomerată șoseaua. Atunci pietonii pot circula pe 
trotuar, iar bicicliștii pe pista de bicicletă, fiind protejați de pericole.  

Domnule viceprimar, de unde veți avea finanțare?  
Vom avea finanțare din programul „Anghel Saligny”. De aseme-

nea pe „POR”  comuna noastră va avea un Centru Comunitar Integrat 
pe care îl vom construi în comună. E un proiect extraordinar de util 
în această conjunctură socială pe care o avem cu cetățenii aflați la o 
vârstă destul de înaintată, care au nevoie de sprijin comunitar. Astfel, 
vom reuși să avem un centru comunitar integrat.  

Mai există undeva aşa ceva?  
În județul Arad, numai o comună mai are așa ceva. E un proiect 

nou și extrem de util.  
Care este valoarea acestui obiectiv?  
Valoarea finanțării este de 100.000 de euro. Vom semna și con-

tractul de finanțare și de execuție.  
Există şi o dată a finalizării?  
Amândouă proiectele și pistele de bicicletă și Centrul Social In-

tegrat trebuie finalizate până la sfârșitul anului 2023. 

 Vă recomandăm să citiţi...  
Ar putea, oare, o primăvară să topească o iarnă?

Ar putea trecutul să învingă prezentul?
Ar putea triumfa iertarea asupra orgoliului?  
Ea nu mai crede în fericire și nici în puterea de a ferici pe 

cineva. A rămas cu sufletul naufragiat într-o iarnă de demult. 
Deși prezentul pare să-i ofere tot ce și-ar dori un om: un post 
de muncă, o reputație, o casă, bani, o fiică, respectul celor din 
jur și asigurarea viitorului, totuși ea nu 
trăiește în acest prezent, ci în trecutul 
care i-a sfărâmat toate visurile. Nici 
măcar loc pentru dragoste nu mai e în 
inima ei.  

„Rochie de zăpadă” vine cu o 
abordare profundă asupra existenței 
omului pe pământ: Cine suntem? Care 
sunt valorile primordiale? Ce e iubi-
rea? Ce rămâne când plecăm?  

Un roman despre puterea dragos-
tei de a învinge până și cea mai grea și 
mai dureroasă iarnă.  

Ne-am interesat pentru dumneavoastră  
Te apropii de pensionare și nu ai stagiul minim de 
cotizare? Mai poţi cumpăra vechime și în acest an!  

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Conform OUG 163/2020, stagiul minim de co-
tizare în vederea obținerii pensiei pentru limită 

de vârstă,  are ca durată 15 ani, iar pentru stagiul complet 
este de 35 de ani.  

Persoanele care nu au calitatea de pensionari pot 
efectua plata contribuţiei de asigurări sociale pentru perioade de cel mult 6 
ani anteriori lunii încheierii contractului de asigurare, în care persoana nu a 
realizat stagiu de cotizare sau stagiu asimilat stagiului de cotizare în sistemul 
public de pensii.  

Perioadele de timp pentru care se poate încheia contractul de asigurare 
socială şi efectua plata contribuţiei de asigurări sociale sunt cele cuprinse 
între data împlinirii vârstei de 18 ani şi data împlinirii vârstei standard de pen-
sionare. Cota de contribuţie potrivit Codului Fiscal este de 25 % în anul 2023.  

Cum de la 1 ianuarie 2023 salariul minim brut pe țară este de 3.000 de 
lei, contribuția lunară la sistemul public de pensii crește de la 638 lei cât era 
în 2022, la 750 lei în 2023 adică, 9.000 de lei în acest an.  
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Pagină realizată de Borița STOIU

„Vrem să facem treabă bună aici, dacă suntem la primărie!“

BUCOVAT
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

Din albumul Grădiniței Bazoșul Nou

Gheorghe POP - Primar al comunei Bucovăț

În așteptarea iepurașului, cu multă dragoste, micuții 
grădiniței Bazoșul Nou, au îngrijit grâul plantat cu 
mânuțele lor, iar după câteva zile de așteptare l-au putut 
decora cu formele pictate de ei. 

Rubrica elevilor
Precizări importante privind înscrierea 

în învățământul primar 2023
Cererile se transmit online sau se depun, în perioada 3 - 18 mai 2023, la 

unitatea de învățământ la care se solicită înscrierea copiilor.
În aceeași perioadă, vor fi depuse/transmise și celelalte documente necesare 

pentru înscriere, respectiv: n actul de identitate al părintelui/al tutorelui legal; 
dacă este cazul, document din care rezultă modul în care se exercită autoritatea 
părintească și unde este stabilit domiciliul minorului; n certificatul de naştere al 
copilului; n recomandarea de înscriere în clasa pregătitoare (pentru copiii care 
împlinesc 6 ani perioada 1 septembrie - 31 decembrie 2023 inclusiv);

În cazul înscrierii la o altă unitate de învățământ decât școala de circumscripție, 
sunt necesare și documentele care atestă îndeplinirea criteriilor generale, respec-
tiv a criteriilor specifice de departajare. Criteriile generale de departajare sunt 
disponibile și pe cererea-tip de înscriere. Criteriile specifice de departajare sunt 
comunicate la nivelul fiecărei unități de învățământ. 

Părintele poate opta pentru înscrierea copilului la școala de circumscripție 
în situația în care copilul nu este înscris la școala solicitată, din lipsă de locuri 
libere, prin bifarea acestei opțiuni în cererea-tip de înscriere.

În atenția locuitorilor comunei Bucovăț deținătorii aeronavelor 
de zbor fără pilot la bord-drone/uav/uas

În conformitate cu prevederile legislației din România privind utilizarea 
aeronavelor fără pilot la bord - drone/UAV/UAS, în conformitate cu pre-

vederile Codului aerian al României, publicat în Monitorul Oficial al României 
nr. 222/19.03.2020 și Hotărârea de Guvern nr. 859/2021 pentru aprobarea pro-
cedurii de autorizare a zborurilor în spațiul aerian național, vă atragem atenția 
că spațiul aerian al comunei Bucovăț coincide cu zona de responsabilitata a 
Aeroportului Internațional Traian Vuia. În vederea evitării unor incidente/acci-
dente se securitate aviatice care pot afecta activitatea de zbor a aeronavelor mil-
itare în zona de responsabilitate a Aeroportului militar Giarmata, vă anunțăm că  
utilizarea aeronavelor fără pilot la bord pe raza comunei Bucovăț, respectiv drone
/UAV/UAS este interzisă fără respectarea legislației menționate mai sus.

Domnule primar, aş fi dorit să vorbim mai mult despre poezie, 
dar voi lăsa acest dialog destinat versului pentru „Suplimentul lite-
rar” al Jurnalului Interregional Banatul, reamintind că la trecuta 
noastră întrevedere, mi-aţi spus, vorbind despre buget, că apreciaţi 
bugetul pe acest an ca fiind unul bun, ţinînd seama că până acum 
era extrem de mic.  

Aşa este!  
Ei bine, vă ajunge acest buget? 
Doamnă Boriţa, înainte de a vă răspunde la întrebare, este bine 

să ştiţi că milioane de lei se duc numai pe funcționarea unor servicii 
din primărie și pe alte contracte și cheltuieli cu energia electrică și cu 
alte probleme. În acest timp, toate cheltuielile și prețurile au crescut, 
chiar s-au dublat, și trebuie bani. Iar bugetul se duce în mare măsură 
pe funcționarea primăriei. Totuși, avem atât cuvinte de mulţumire 
pentru acest buget, precum şi destule obiective frumoase pe care 
vrem să le îndeplinim.  

Domnule primar, dar mai sunt două surse de finanțare şi, când 
spun asta, fac trimitere atât la Uniunea Europeană, cât și la AFIR. 
Cum stați cu acestea?  

Sigur că da, noi avem sursă de finanțare și prin GAL, grupul de 
acțiune locală. Am semnat contract chiar în februarie anul trecut pen-
tru o capelă în localitate. Avem proiecte cu finanțare pe PNRR, avem 
proiecte pe Anghel Saligny.  

Sunt rare zilele în care am prilejul să stau de vorbă cu oameni îndrăgostiţi de poezie. Şi sunt şi mai rare 
zilele în care întâlnesc poeţi. Iar dacă se întâmplă să stau de vorbă cu primari despre care ştiu că au scris 

cărţi de poezie, atunci, înainte de a purcede la o întâlnire cu dânşii, caut să le citesc creaţia. Astfel s-a întâmplat şi 
cu domnul Gheorghe Pop, al cărui volum de poezie mi-a lăsat impresia că inspiraţia sa e ca o aripă care intuieşte 
ideea zborului înainte de a se desface credinţa în frumos şi desăvârşire. Munca din administraţie, din păcate, l-a 
depărtat prea mult de pasiunea ce-i poate face numele nemuritor. Dar, poate că o aşchie de sidef a inspiraţiei sau o 
răsturnare de constelaţii, să-l aducă din nou aproape de uneltele scrisului. Ar fi un câştig real pentru poezie, pentru 
frumuseţea lumii.  

Carevasăzică, pregătiţi un viitor frumos comunei!  
Desigur, avem proiecte pe toate liniile de finanțare existente, 

fiindcă vrem să facem treabă bună aici, dacă suntem la primărie.  
Nu aţi scăpat, cum se spune nicio linie de finanţare.  
Adevărat, nicio linie de finanțare nu am scăpat.  
Lucraţi cu mai multe firme de consultanţă?  
Da, lucrăm cu  trei firme de consultanță și cred că o vom lua şi pe 

a patra. Nu stăm deloc, muncim mult, numai că se vrea întotdeauna 
ca un proiect să se facă în scurt timp, dar nu se poate așa. Acest 
exercițiu financiar abia a început, acum apar proiectele încet-încet.  

Spre ce se îndreaptă atenţia fondurilor?  
Cele mai multe merg pe eficiența energetică, pe izolarea 

energetică a instituțiilor publice, pe panouri fotovoltaice, pe piste de 
biciclete, pe stații de încărcare electrică a autoturismelor.  

Pentru că v-am întâlnit la una din întrunirile Asociația Pri-
marilor din Banatul Istoric şi ştiu că sunteţi unul din cei mai tineri 
membri, vă întreb cum vă simţiţi în cadrul acestei asociaţii?  

Sincer vă pot spune că mă simt foarte bine, ca între prieteni, 
ca între colegi care, deși aici suntem primari din toate culorile poli-
tice, avem un ţel comun. Cu atât mai mult sunt încântat de această 
asociaţie cu cât la fiecare întrunire predomină interesul pentru pro-
iecte culturale. Un lucru frumos şi nobil deopotrivă!  

(va urma) 
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Pagină coordonată de 
Luminița MUNTEANU

Călin MĂDĂLUȚĂ - Parohul Bisericii Ortodoxe „Sfinții Arhangheli Mihail și Gavriil“ din Săvârșin

„Am avut și avem o relație excelentă cu domnul Ioan Vodicean, 
primarul comunei noastre!“

Preaonorate Părinte, atunci când omul 
are un necaz apelează la Dumnezeu, dar, 
alteori, are și o atitudine greșită spunând: 

„Vai, Dumnezeu nu mă ajută!”. Cum comentaţi această observaţie 
a mea?  

Doamnă Munteanu, aveţi dreptate, așa e!  De multe ori, omul are 
o atitudine greșită atunci când îl lovește un necaz sau o boală și dă 
vina pe Dumnezeu că nu îl ajută. Dar nu înțelege că prin ceea ce trece 
poate fi o binecuvântare și nu un blestem. Poate fi un motiv pentru a i 
se deschide ochii și a vedea cerul. Dumnezeu nu vrea să fii bolnav și 
să suferi, dar încearcă să îți deschidă ochii și spiritul pentru a vedea 
lumina cerului și pe Dumnezeu. Să nu uităm că boala este consecința 
păcatului, a lipsei lui Dumnezeu din viața omului și a lipsei credinței. 
Asta este consecința bolii și a suferinței.  

Dar poate fi şi o pricină spre îndreptare?  
Desigur, poate fi și o cauză a îndreptării și a deschiderii spirituale 

către credință. Poate fi un motiv al apropierii omului de Dumnezeu. 
Să nu uităm că Dumnezeu are multe mijloace de a-l face pe om să se 
apropie de El și să își deschidă sufletul pentru credință. Dumnezeu 
are diferite lucrări prin care încearcă să ne influențeze, chiar dacă 
unele par extreme, dar sunt tot pentru a ne apropia de credință și de 
biserică. Adesea, omul este țintuit de o boală sau suferință tocmai 
pentru a-l apropia de Dumnezeu, nicidecum pentru a ne îndepărta de 
Dumnezeu. Asta trebuie să nu uităm!  

Părinte, în această perioadă foarte tulbure, cu mari amenințări 
asupra omenirii, care credeți că sunt cele mai mari pericole pentru 
Biserica Creștină?  

Întotdeauna, Biserica Creștină a avut dușmani, inclusiv Mântu-
itorul nostru Iisus Hristos a avut dușmani atunci cât a trăit pe pământ. 

Suntem înconjuraţi de primejdii, suntem înconjuraţi de ispite şi de sminteli! Din toate părţile ne lovesc 
auzul strigătele şi chemările linguşitor-înşelătoare ale vrăjmaşilor mântuirii noastre. Filosofarea deşartă 

spune: „Veniţi la mine, eu am lumina!” Însă nu filosofarea aceasta deşartă are lumina, ci biserica! La preoţii ei, la 
vrednicii săi slujitori trebuie să căutăm lumina! Spre un astfel de slujitor mi-am îndreptat eu paşii în această lună.  

Totuși, Cuvântul lui Dumnezeu a rămas același și la fel de puter-
nic. La fel de puternică va rămâne Biserica până la sfârșitul veacu-
lui. Biserica creștină nu va fi îngenuncheată de nimeni. De-a lungul 
timpului, a fost lovită, dar întotdeauna a rezistat. Culturile diferite, 
știința, diferite regimuri totalitare au lovit în biserică, dar întotdeauna 
a rămas în picioare.  

De ce credeţi că a rămas puternică Sfânta Biserică?  
A rămas puternică fiindcă este condusă de Iisus Hristos, care 

a trăit între oameni și s-a ridicat alături de Dumnezeu în ceruri. De 
acolo Mântuitorul conduce Biserica Creștină. Sunt și persoane care 
nu au avut niciodată contact cu biserica și o vorbesc de rău și fac 
educație preoților și bisericii. Așadar, biserica mereu a avut dușmani 
văzuți sau nevăzuți, știuți sau neștiuți, dar degeaba, că ei nu au putut 
să îi facă prea mari probleme, fiindcă biserica este prea puternică și 
întotdeauna a spus adevărul, iar adevărul nu poate fi răpus niciodată.  

Care credeţi că este cel mai mare duşman al bisericii?  
Cel mai mare dușman este diavolul, care întotdeauna atacă bi-

serica prin diferite mijloace și prin diferite unelte, inclusiv cu aju-
torul altor oameni.  

Nu vreau să încheiem acest dialog fără a afla care este relaţia 
bisericii din comuna dumneavoastră cu administraţia locală?  

O relație foarte bună. Așa a fost întotdeauna. Am avut şi avem 
o relaţie excelentă cu domnul Ioan Vodicean, primarul comunei  
noastre! Şi, când spun asta, fac trimitere la câteva proiecte care îmi 
vin acum în minte…  

Vă ascult!  
Am avut un proiect foarte bun cu domnul primar Vodicean  

privind construcția capelei, apoi alt proiect cu primăria în ceea ce 
privește grupul de dansatori şi exemplele pot continua. 

Fundația Colecția Familiei 
Regale și colectivul de an-

gajați ai Castelului Regal Săvârșin 
aduc mulțumiri și transmit felicitări 
profesorilor și elevilor de la Liceul 
Tehnologic „Regele Mihai I“ din 
localitatea Săvârșin, pentru practica 
de specialitate pe care au susținut-o 
în Parcul Regal.

Parcul Regal a fost creat de arhi- 
tectul de grădini Heinrich Nebbien, 
începând cu anul 1816. Cel mai  
vechi arbore al parcului, Stejarul 
Forray, a fost plantat în anul 1650. 
În ultimii cinci ani, de când lucrările 
de refacere și menținere sunt coor-
donate de academicianul profesor  
Florin Stănică, în parc au fost 
plantați mai bine de 1.000 de arbori, 
pomi fructiferi, arbuști și tufe, res-
pectând întocmai stilul și concepția 
arhitectonică inițiale.

Practică în Parcul RegalConferința „Paștele Crucii: cu Hristos la începutul Săptămânii Patimilor” 
susținută de părintele Constantin Necula la Săvârșin

Zi de aleasă bucu-
rie pentru comu-

nitatea ortodoxă a cetății 
Săvârșinului, care a avut bu- 
curia și privilegiul de a că- 
lători cu Hristos prin Săp-
tămâna Patimilor împreună 
cu părintele pr. prof. univ. dr. 
Constantin Necula, prode-
can al Facultății de Teologie 
Ortodoxă din Sibiu.

Sfânta Liturghie a fost 
slujită sub protia distinsului oaspete, părintele 
diacon Bogdan Noghiu, inspector eparhial al 
eparhiei Aradului și preotul 
paroh. Răspunsurile la Sfânta 
Liturghie au fost date de corul 
„Anghelos”, al parohiei. Cu-
vântul de învățătură a fost 
rostit de părintele Necula, 
care a evidențiat importanța 
Săptămânii Patimilor care are 

ca și finalitate praznicul În-
vierii.

La invitația domnului 
primar Ioan Vodicean, prân-
zul Floriilor s-a servit în 
marea familie săvârșineană, 
cu toți credincioșii, la sala de 
evenimente.

La sala de conferințe a  
Căminului Cultural, părin-
tele Necula a explicat semni-
ficația și importanța fiecărei 

zile din această Săptămână a Patimilor, având ca 
punct culminant Denia prohodului Domnului. 

Cunoscutul interpret de  
muzică populară, Mircea 
Cârțișorean a interpretat cân-
tece religioase specifice aces-
tei perioade. La conferință a 
participat și domnul președinte 
al Consiliului Județean Arad, 
Iustin Cionca.
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BUZIAS,
„Este o mare satisfacție că am reușit să ducem la bun sfârșit 

acest proiect european!“

Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

Facem Buziașul bine! 

Sănătatea locuitorilor a constituit dintotdeau-
na o prioritate pentru administrația orașului 

Buziaș. Astfel, Primăria orașului Buziaș, cu aportul 
financiar al Ministerului Sănătății, va putea avea pe 
statul de funcții două posturi de personal medical. 
Este vorba de un medic și un asistent medical, care 
își vor desfășura activitatea într-un cabinet medi-
cal din incinta Liceului Teoretic Buziaș. Acesta va 
avea toată dotarea necesară funcționării unui cabinet 
școlar. 

„Suntem pe deplin  conștienți de necesitatea 
unui astfel de cabinet, beneficiile aduse fiind in-
contestabile. Sănătatea este bunul nostru cel mai de 
preț și ne bucurăm că, în măsura în care dispunem, 
ne putem aduce contribuția la îmbunătățirea stării 
de sănătate a populației”, a declarat domnul Sorin 
Munteanu, primarul orașului Buziaș.

Din grijă pentru Buziaș, la începutul lunii 
aprilie, elevii Liceului Teoretic Buziaș au 

fost implicați în mai multe activități, cu sprijinul fa-
bricii Joris Ide în parteneriat cu Primăria Buziaș, în 
Parcul Central din localitate.

Timp de două zile, angajații Joris Ide, împreună cu copiii de la școlile din localitate, 
au ecologizat parcul și au plantat 200 de copaci, iar apoi a avut loc un atelier de creație 
- încondeiat ouă - și o expoziție cu tematică de Paște și, bineînțeles, muzică. 

A fost o acțiune care a servit drept model pentru cei mici, dar și ca un exemplu pen-
tru noi toți, despre cum trebuie să ne comportăm cu mediul înconjurător.

Primăria orașului Buziaș s-a mutat în 
casă nouă, după ce vechea clădire a 

fost reabilitată complet cu bani de la Uniu-
nea Europeană, atrași de către primarul Sorin 
Munteanu.

Contractul de finanțare pentru proiectul 
„Creșterea eficienței energetice prin măsuri 
de reabilitarea și modernizarea clădirii 
Primăriei orașului Buziaș” – beneficiar: 
orașul Buziaș, a fost semnat în anul 2018.

Au urmat licitațiile de rigoare și înce-
perea lucrărilor, care, însă, au fost îngreunate 
pe perioada pandemiei de COVID-19. Acum, 
Primăria Buziaș are o casă nouă, complet 
reabilitată și modernă.

În cadrul lucrărilor a 
fost îmbunătățită izolația 
termică a clădirii, a fost re-
abilitat sistemul de încălzire, 
alimentare cu apă caldă, 
iluminare, ventilare și cli-
matizare, au fost mon-
tate instalații de producție 
alternativă de energie (pano- 
uri fotovoltaice și centrală 
geotermică) și s-au executat lucrări de reparații și consolidări locale. 
S-a avut în vedere, de asemenea, ca noile spații să fie cât mai ac-
cesibile cetățenilor, fapt pentru care principalele compartimente des-

tinate relației cu cetățeanul se află la parter. 
De asemenea, în cadrul lucrărilor din 

interior, a fost montat un scaun pentru per-
soanele cu dizabilități, care cu ajutorul unui 
sistem, va transporta aceste persoane la etajul 
superior.

Urmează ca în clădirea C 2 din curte să 
fie mutată activitatea de taxe și impozite. 

Lucrările la clădirea Primăriei Buziaș 
au fost absolut necesare, având în vedere că 
aceasta se afla într-o stare avansată de degra-
dare. Mai mult, la etajul superior, în anumite 
locuri, tavanul era susținut de niște piloni și 
risca în orice moment să se prăbușească.

Valoarea proiectului a  
fost de peste 500.000 de 
euro.

„Este o mare satisfacție 
că am reușit să ducem la bun 
sfârșit acest proiect europe-
an, în valoare de 533.000 de 
euro. Nu a fost deloc ușor, 
dar iată că acum Buziașul 
are o primărie modernă și 
primitoare, cu o comparti-

mentare care să-i crească funcționalitatea, astfel încât cetățenii să 
aibă un acces cât mai facil și să simtă că suntem la dispoziția lor”, a 
spus domnul primar Sorin Munteanu.

Sorin MUNTEANU - Primar al orașului Buziaș

Ecologizare în Parcul Central și atelier de creație

Lucrări de infrastructură

Pe strada Mihai Eminescu va fi 
construită o parcare cu 65 de lo- 

curi, în apropierea stadionului, din care 
două locuri pentru per-
soane cu dizabilități și 
două pentru autocare.

În zona policlinicii, 
în apropiere de strada 
Principală, se va construi 
o parcare cu 9 locuri. 
Pe strada Republicii, în 
dreptul bisericii catolice 
și a școlii vor fi amena-
jate 11 locuri de parcare.

Școala Gimnazială 
de pe strada Republicii 

va fi transformată total, în urma lucrărilor 
de reabilitare și reamenajare. Valoarea 
totală a proiectului este de 6.537.464 lei 

fără TVA, din care întoc-
mirea proiectului tehnic 
- 292.000 lei fără TVA, 
asistența tehnică - 89.100 
lei fără TVA, execuția 
lucrărilor - 6.156.364 lei 
fără TVA.

De asemenea, în ca- 
drul proiectului, va fi ame- 
najată o sală de sport de 
mici dimensiuni pentru 
elevi, pe o suprafață de 
653,76 mp.
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Pagină coordonată de prof. Camelia FOGAȘ

Sport

Copiii și tinerii din ansamblurile 
„Recășana” (Recaș) și Sveti 

George (Stanciova) au participat, la în-
ceputul lunii aprilie, la ediția a XVI-a a  
Festivalului -  concurs „Lada cu zestre” 
organizat în comuna Nițchidorf. 

Felicitări dansatorilor și coregra-
filor pentru minunata reprezentație!

La începutul lunii aprilie a avut loc o acțiune de informare antidrog la Cen-
trul Școlar pentru Educație Incluzivă „Constantin Păunescu“ din Recaș. 

De peste 20 de ani, prin programul MLI, Merg la Școală, Asociația Polițiștilor 
Creștini din România, în parteneriat cu centrul școlar, oferă sprijin copiilor din 
zonă în educație, asistență și prevenirea abandonului școlar.

Primăria orașului Recaș a semnat con-
tractul de finanțare pentru implemen-

tarea proiectului „Elaborarea în format digital 
a planului de mobilitate urbană durabilă pentru 
orașul Recaș pentru perioada 2021-2027”. 

Contractul beneficiază și de finanțare sub 
formă de ajutor de stat pentru achiziția a șase 
stații de încărcare mașini electrice. 

Fotbalul mic timișean - F.C. Bazoș 

O echipă cu experiență, „vulturii” de la Bazoș au fost la un pas de promo-
vare și sezonul trecut. În acest retur o regăsim lider în Seria 3, unde 

lupta e stransă între primele patru clasate. 
„Deviza noastră este promovarea fotbalului amator la maxim, cu tot ce 

înseamnă el, perioada dinainte de weekend, ziua meciului, înainte de meci, în 
timpul meciului și, mai ales, după, asta este ceea ce contează pentru noi și băieții 
ce formează acest minunat grup FC Bazoș. 

O serie echilibrată în această ediție, fiecare echipă având atuurile sale. Ce va 
fi la final, vom vedea! “ - a declarat Flavius Buță.

Echipa FC BAZOȘ este susținută în mare parte de Primăria Recaș, dar și de 
câțiva sponsori importanți: Cramele Recaș, Mewi, Bazoș Agricultura, Infloor-
vest, Jude Construct, TGD Timișoara, Arimona SRL, Reco Abator Recaș.

Lotul și staff-ul tehnic al echipei FC Bazoș: 
Portari: Barbu Raul, Staicu Alex.
Jucători: Anițaș Ionuț (căpitan), Bungău Alin, Vițan Darius, Radu Bogdan, 

Vamvu Sorinel, Firuț Octavian, Militar Ciprian, Tomoș Sorin, Pistrițu Eugen, 
Vînătu Denis, Nicoloff Răzvan, 
Radu Cristian, Toroni Cristian, 
Pașcalău Andrei, Achimov An-
drei, Burlacu Emil, Tutunaru 
Marius.

Antrenori: Sorin Tomoș, Mili- 
tar Ciprian, Burlacu Emil.

Președinte: Flavius Buță.

În data de 5 aprilie 2023, Școala Gimnazială Izvin 
și-a deschis larg porțile pentru preșcolarii de la 

Grupa Mare din Grădinița PN Izvin, care vor începe, din 
septembrie, povestea Clasei Pregătitoare. Viitorii elevi au 
fost însoțiți de doamna prof. înv. preșcolar Laura Gheor-
ghiu și au fost primiți cu drag la școală de doamna prof. 
înv. primar Lia Vataman. 

Programul activităților a urmărit să le ofere copii-lor 
o primă întâlnire cu colegii lor mai mari, care i-au sprijinit 
în realizarea unor produse specifice sărbătorilor pascale. 
Tot împreună, au plantat semințe de flori, cu care își vor 
împodobi sala de clasă, la începutul anului școlar viitor.  
         Ziua Porților Deschise s-a încheiat cu un tur la clasele  
de la ciclul primar, tur care, ca toate activitățile desfășurate, 
au plantat semințele unui viitor frumos, colorat cu dorință 
de cunoaștere, cu armonie, prietenie, siguranță și perspec- 
tiva unui traseu educațional de succes!

Liceul Teoretic Recaș la înălțime

Felicitări geografilor din clasa 
a VI-a B, care au reprezen-

tat și anul acesta Liceul Teoretic 
Recaș la Concursul Național „Terra 
- mica olimpiadă de geografie”, etapa 
județeană: Todincă Darius Antonio, 
premiul III; Popa Aislin Kristianne, 
premiul SGR; Lazea Maria - par-
ticipare. Elevii au fost coordonați de  
doamna prof. Purda Delia Mariana, 
un dascăl devotat al școlii. *

Limba noastra-i o comoara... La fel și fetele Li-
ceului Teoretic Recaș, care nu se opresc din reu- 

șite: Negrea Natalia - clasa a VIII-a - mențiune la eta-
pa județeană - olimpiada „Cultură și spiritualitate româ-
nească”; Doaga Timea - clasa XII-a - mențiune la eta-pa 
județeană - Olimpiada „Cultură și spiritualitate româ-
nească” și la Olimpiada „Lectura ca abilitate de viață”; 
Purcel Denisa - clasa a X-a - mențiune la etapa județeană 
- Olimpiada „Lectura ca abilitate de viață”; Craiu Anca 
- mențiune la Olimpiada „Lectura ca abilitate de viață” 
și calificare la etapa națională a Olimpiadei „Cultură și 
spiritualitate românească“ pe locurile suplimentare.

Felicitări tuturor și mult succes în continuare!

Proiectul a fost depus în cadrul Planului 
Național de Redresare și Reziliență, Compo-
nenta 10-Fondul Local, Elaborarea, actualiza-
rea în format Sistem Informațional Geografic a 
documentației de amenajare a teritoriului și de 
planificare urbană, Asigurarea infrastructurii 
pentru transportul verde-puncte de încărcare ve-
hicule electrice. 

Scurte știri
Ziua porților deschise

Rubrica școlii
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„Comuna Șandra are oameni cu care se poate mândri!“

SANDRA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

  Pagină realizată de Andrei Horațiu CIPRIAN

Luchian SAVU - Vicepreşedinte de Timiş al Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric

Domnule Luchian Savu, am auzit vorbe frumoase despre 
dumneavoastră.  

De la cine?  
De la Vasile Todi! De ce vă miraţi?  
Cum să nu mă mir când eu i-am spus, nu demult, că atunci când 

l-am întâlnit prima oară nu mi-a plăcut.  
De ce?  
Pentru că n-am auzit om, până la el, care să nu-mi spună că altfel 

trebuia să trăiască. Apoi mi-a plăcut o observaţie a lui şi l-am propus 
alături în Asociaţia Primarilor din Banatul Istoric ca bun partener 
media.  

Vă mai amintiţi cum suna acea observaţie a domnului Todi?  
Desigur: „Ce limpede e linia vieţii fiecăruia către amurgul ei!”  
Apropo, în fapt, eu stau acum de vorbă cu vicepreşedintele de 

Timiş al Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric. Felicitări!  
Vă mulţumesc! 
Domnule vicepreşedinte, prin ce vi se pare că ar impresiona 

cititorii noştri, la prima vedere, Asociaţia Primarilor din Banatul 
istoric?  

Prin faptul că în cadrul Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric, 
atât conducerea, cât şi membrii săi, lucrează în regim de voluntariat! 
Cred că suntem singura instituţie de acest gen din lume, unde mem-
brii nu plătesc nicio cotizaţie!  

Care ar fi evenimentul cel mai important pe care îl veţi 
desfăşura în acest an?  

Nu numai în acest an, ci cu ajutorul bunului Dumnezeu şi în anii 
ce vor veni, este vorba de „Gala Premiilor Asociaţiei Primarilor din 
Banatul Istoric”, eveniment ce va debuta în luna mai a acestui an...  

Unde?  
Într-o comună din Banatul de pustă, urmând apoi ca în fie- 

care judeţ din cele patru care fac parte din Asociaţia Primarilor din 
Banatul Istoric, să fie răsplătite personalităţi ale comunităţilor re-

M-am reîntors la Şandra cu gândul la ceea ce deseori, atunci când află că plecăm pe teren, Vasile Todi ne 
spune despre cel care urmează să ne fie interlocutor; de această dată m-a atenţionat prieteneşte: „Domnule  

Ciprian, pe domnul Luchian Savu îl cunosc bine pentru că îl preţuiesc sincer şi îl preţuiesc  pentru că ştiu ce a făcut  
dintr-o comună în care până la el înnoptau tristeţi de indiferenţă. El nu numai că i-a alungat tristeţea de pe străzi, 
adică dezordinea şi toate cele, dar i-a dat şi o formă care aşază Şandra azi între comunele frumoase ale judeţului. 
Recunosc asta, deşi el n-a vorbit niciodată prea bine despre mine şi nici despre cărţile mele. Şi nici n-o să vorbească. 
De altfel nu ne-ar fi niciunuia de folos. Lucrul ăsta ne dă un fel de egalitate în drepturi, în cazul meu dreptul de 
a spune că Luchian Savu are aură de primar.” Că Vasile Todi are dreptate mi-am dat seama şi din acest interviu.  

spective. Şi un „amănunt” demn de reţinut îl reprezintă faptul că 
premiile se vor acorda în cadrul comunităţii din care fac parte aceste 
personalităţi.  

Din câte ştiu, din Asociaţia Primarilor din Banatul Istoric fac 
parte  judeţele Arad, Caraş-Severin, Hunedoara şi Timiş.  

Da.  
Dar nu toate localităţile din aceste judeţe fac parte din arealul 

Banatului. Până unde se întinde Banatul?  
Vasile Todi are o vorbă: „Banatul se întinde până acolo unde îl 

iubesc şi îl aşteaptă oamenii!”  
Frumos spus, trecem dincolo de geografie!  
Domnule Ciprian, această asociaţie aparţine mai mult sufletului 

decât geografiei!  
Da, am înţeles! Cum am înţeles că premiile vin ca urmare a 

unui merit real.  
Fără îndoială, meritul şi-l face fiecare, dar datoria noastră este 

aceea de a recunoaşte acest merit şi de-al răsplăti cu gratitudinea 
cuvenită.  

Despre activitatea dumneavoastră de primar, despre faptele 
dumneavoastră putem vorbi?  

Eu v-aş propune să nu amestecăm poziţiile. Dacă aţi început acest  
interviu cu vicepreşedintele de Timiş al Asociaţiei Primarilor din Ba-
natul Istoric, cred că este bine ca tot cu el să şi încheiaţi acest dialog.  

Bun, atunci aş vrea să aflu dacă nu credeţi că aceste premii pot 
supăra pe unii?  

Acordarea acestor premii se face în urma unei selecţii serioase, 
având ca suport un număr de criterii, care motivează şi nu lasă loc 
niciunei supărări.  

Bănuiesc că localitatea Şandra nu va fi ocolită de această gală 
a recunoştinţei!  

Cu siguranţă că nu va fi ocolită, cu atât mai mult cu cât comuna 
Şandra are oameni cu care se poate mândri!

 Pentru oaspeţii comunei  

Au trecut 190 de ani de când episcopul 
Alexander Alagovici, de la Episcopia  

Zagreb, proprietar al terenurilor pe care se află comu-
na Şandra azi, acceptă rugăminţile mai multor oameni 
nevoiaşi catolici de origine germană, care nu aveau un 
loc de casă şi le permite întemeierea unei aşezări pe 
pământurile lui. În semn de recunoştinţă, de la numele 
său, Alexander, coloniştii dau 
numele comunei Sàndorhàsza, 
păstrând, până în ziua de azi, 
atât numele comunei, cât şi ste-
ma episcopului Alexander Ala-
govici, care se poate vedea pe 
faţada bisericii romano-catolice 
din centrul comunei, între cele 
două turnuri, sub forma unei 
pălării episcopale cu franjuri 
peste însemnele sale.  

 Daminoze  
Damian URECHE  

Îţi calci mândră jurământul,  
Cum şi noi călcăm pământul.  

*  
Munţilor de piatră seacă  
Lăsaţi dorul meu să treacă.  

*  
De când mi-a plecat mireasa  
Şi-au făcut vulturii casa  
Chiar în inima de stâncă,  
Pe durerea mea adâncă!...  

*  
Ce bine că pâmântul mai are locuri sfinte  
Şi-o casă părintească. Să nu cădem în gol,  
Că secolul acesta civilizat la culme  
Mai ţine în depozit o lampă de petrol...  

Soluţie pentru criza de specialişti 
de pe piaţa muncii  

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Cursurile scurte din sistemul univer-
sitar sunt soluţia pentru tinerii care 

vor să obţină rapid o diplomă cu care să fie 
angajați. Orice universitate poate organiza 
astfel de programe, în afară de Medicină, 
Drept şi Arhitectură. Ingineri, bibliotecari, 
economişti sau informaticieni sunt câteva 
dintre domeniile universitare care vor avea 
şi cursuri de scurtă durată. E nevoie doar de  
2 ani şi 60 de credite acumulate, plus practică 
pentru toţi studenţii. Cererea de pe piaţa mun- 
cii este uriaşă mai ales în domeniul ştiinţelor 
exacte, aşa că angajatorii îi aşteaptă cu 
braţele deschise și cu salarii bine cotate. Ca 
să reducă abandonul universitar, Ministerul 
Educaţiei a anunţat şi burse mai mari cu 33 la 
sută pentru cei care studiază ştiinţele exacte.  
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CHECEA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Adresez și pe această cale, tuturor consătenilor mei de etnie romă, sincere urări 
de sănătate și viață lungă!“

Pagină realizată de Anca ANDREI

Ziua romilor, sărbătorită la mijlocul 
lunii trecute în comuna Checea, a 

readus în sala mare a Căminului Cultural 
din localitate frumuseţea cântecului şi 
jocului popular reprezentativ pentru locui-
torii de această etnie. Dorind să bucurăm 
participanţii cu cât mai multe imagini, 
am consemnat pentru dumneavoastră 
doar observaţia domnului viceprimar cu 
atribuţii de primar, Ion Breje: „Adresez şi 
pe această cale, tuturor consătenilor mei 
de etnie romă, sincere urări de sănătate şi 
viaţă lungă!” 

Ion BREJE - Viceprimar al comunei Checea, cu atribuții de primar
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Pagină coordonată de Mircea Cristian ARON

BARZAVA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

<

„Ca primar îmi doresc din suflet ca Bârzava să devină o comună modernă, 
aşa cum o doresc toţi consătenii mei, o comună cu fiecare stradă asfaltată, cu servicii medicale 

eficiente, cu locuri de muncă și absolut tot ceea ce este necesar unui trai decent 
pentru locuitorii comunei noastre!“

Gabriel FAUR - Primar al comunei Bârzava

Revenind în acest început de 
primăvară în frumoasa comună 

Bârzava şi văzând drumurile acestei 
comune, felul frumos în care este ea 
gospodărită, am ales să public pentru 
cititorii noştri câteva imagini, ştiind că 
uneori imaginile spun mai mult decât 

cuvintele, să le public, cum spuneam, cu gândul la ceea ce nu demult 
îmi spunea primarul acestei comune, domnul Gabriel Faur, artizanul 
acestei reînnoiri:  

 „Au fost şi greutăţi, nu poate exista dezvoltare fără hopuri, 
spunea domnia sa, dar datoria noastră este să mergem înainte! Şi 
trebuie mers înainte pentru a arăta cetăţenilor, consătenilor mei, 
dar mai ales urmaşilor, ce am putut face pentru ei. Sigur, în toată 
această perioadă din urmă, ne-am lovit mereu de creşterea aberantă 
a preţurilor la materialele de construcţii, dar, 
cu ajutorul bunului Dumnezeu, am reuşit să 
ducem la îndeplinire o mare parte din proi-
ectele propuse. Să ne amintim în acest sens 
de străzile din Lalaşinţ, din Căpruţa, realiza-
rea asfaltării drumului dintre Groșii Noi și 
Slatina de Mureș, sub denumirea populară de 
Ruștiu, pe o distanță de 6 kilometri! Sigur că 
nu au fost obiective uşoare, dar ele trebuiau 
îndeplinite pentru că erau necesare oameni-
lor, comunităţii noastre. 

Mai mult chiar, continuăm lucrul la mai 
multe proiecte, pentru că, sincer vorbind, 
ca primar îmi doresc din suflet ca Bârzava să devină o comună 
modernă, aşa cum o doresc toţi consătenii mei, o comună cu fiecare 

stradă asfaltată, cu servicii medicale eficiente, cu locuri de muncă 
și absolut tot ceea ce este necesar unui trai decent pentru locuito-

rii comunei noastre. De asemenea, doresc să 
asigur tinerii din comună că voi continua să 
le suţin activităţile, atât cele cultural-artistice, 
cât şi pe cele sportive, pentru că, aşa cum am 
mai spus, tinerii reprezintă temelia acestei 
comunităţi. Ei sunt viitorul comunei noastre. 
Şi, vorbind despre ei, subliniez cu plăcere că a 
dat roade efortul nostru de a susţine refacerea 
echipei de fotbal, după o lungă perioadă de 
absenţă. În acest sens, a fost refăcut terenul de 
joc, am renovat vestiarele, gardul şi cam tot  
ce ţine de baza sportivă. Apoi au fost legitimaţi 
tineri din comună, dar şi din satele vecine.”  

Despre această refacere a echipei de fotbal, am consemnat şi 
ceea ce spunea domnul Lucian Hapca, preşedintele Clubului A.S. 
Viitorul Olimpia Bârzava:  

 „Îi mulţumim primarului Gabriel Faur pentru tot sprijinul acor-
dat, dar şi pentru încrederea pe care o are în noi”.  

Încredere pe care, zic eu, tinerii jucători ai lotului nu au 
dezminţit-o, echipa de pe Valea Mureşului pornind ca din tun în tu-
rul competiţiei, cu un număr impresionant de victorii. Dacă cititorii 
noştri din alte localităţi doresc să vadă un fotbal curat, de calitate, 
atunci pot veni la Bârzava. 
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LIEBLING
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Însăși nominalizarea la titlul de Primar de fală al Țării Banatului reprezintă, 
pentru mine, o deosebită cinste!“

Ioan Gheorghe MUNTEANU - Primar al comunei Liebling

Pagină coordonată de prof. Roxana DAMIAN

Domnule primar, acum, după ce v-am transmis urările dom-
nului Vasile Todi...  

Doamnă profesor, iertaţi-mă că vă întrerup, dar mulţumindu-i 
pentru urări, îl rog, şi pe această cale, să mai vină prin comuna 
noastră, că ştie că oamenii de aici, citindu-l, îl preţuiesc sincer.  

Până atunci, spuneţi-mi, vă rog, cum staţi cu Agenda Cultu-
ral-Sportivă pe anul în curs, finanţată de Consiliul Local Liebling?  

Foarte bine! Vom acorda în continuare, aşa cum am făcut şi până 
acum, atât activităţilor cultural-artistice, cât şi celor sportive, tot spri-
jinul necesar. Cât priveşte activitatea sportivă, eu îmi doresc ca şi cu 
ajutorul ei tinerii să înţeleagă că succesul presupune depăşirea a cât 
mai multe necunoscute, nu numai de tine, dar şi de alţii.  

Asemenea şi arta poate avea şi chiar are un rol însemnat. Care 
ar fi, după dumneavoastră, scopul artei? Şi vă întreb aşteptând 
cu interes răspunsul, mai ales pentru faptul că dumneavoastră, 
cu mult înainte de a fi primar, aţi activat cu pricepere la Opera 
Naţională Română din Timişoara!  

Doamnă profesor, scopul artei nu este acela de a recreea lumea, 
cum cred şi se aşteaptă mulţi, ci acela de a îndruma lumea, de a o 
pildui. Arta e, dacă vreţi, un mesager fidel al vieţii. Vom susţine, cum 
spuneam echipa de fotbal din comuna noastră, îngrijindu-ne şi de 
terenul pe care îşi va disputa meciurile. Totodată, vom acorda atenţia 
cuvenită şi echipei de dansuri din comuna Liebling, vom pregăti 
corespunzător, ca în fiecare an, împreună cu Consiliul Local al comu-
nei şi „Zilele comunei Liebling”, precum şi „Zilele satului Cerna”.  

Despre unităţile de învăţământ vizate de proiectul „Dotarea cu 
mobilier, materiale didactice şi echipamente digitale a unităţilor de 
învăţământ şi unităţilor conexe” ce-mi puteţi spune?  

Lucruri bune, în sensul în care avem asigurată finanţarea, atât 
pentru Şcoala Gimnazială Liebling, cât şi pentru Şcoala Primară 
Iosif şi, de asemenea, şi pentru Şcoala Primară din Cerna.  

Lucrări de intervenţii pe „Anghel Saligny”?  
În acest caz, avem aprobată documentația tehnico-economică 

-studiul de fezabilitate şi documentația de avizare a lucrărilor de 
intervenții pentru obiectivul de investiții „Modernizare Străzi în Co-
muna Liebling”, aprobat pentru finanțare prin Programul național 
de investiții „Anghel Saligny”, prin ordin al ministrului dezvoltării, 
lucrărilor publice și administrației.  

Înainte de a porni spre comuna Liebling, întâlnindu-ne în holul redacţiei, Vasile Todi m-a oprit spunân-
du-mi: „Doamnă Damian, aflând că pentru azi ai programat un interviu cu Ioan Munteanu, trebuie să-ţi 

spun că dacă P. P. Carp avea dreptate atunci când spunea că nobil nu este decât acela care nu uită prietenia şi 
recunoştinţa, atunci omul cu care te vei întâlni este un nobil adevărat. Comuna Liebling a avut un mare noroc 
de a avea ca reprezentant în asigurarea unei bune funcţionări, pe omul Ioan Gheorghe Munteanu. Acest om este 
de o cinste, de un patriotism şi de un devotament intereselor comunei sale care nu pot fi descrise. Transmite-i, 
rogu-te, din partea mea, urări de sănătate la viaţă lungă!” Ceea ce am şi făcut cu multă plăcere.  

Am aflat că arătaţi un interes real şi pentru siguranţa locuito-
rilor și operatorilor economici din comuna dumneavoastră. Puteţi 
să-mi relataţi mai pe larg, pentru cei deserviţi de acest proiect,  
despre sistemul de supraveghere video instalat în comună?  

Desigur, s-a aprobat implementarea proiectului „Extinderea 
sistemului de supraveghere video în vederea creșterii siguranței în 
comuna Liebling”, în cadrul Programului P.N.D.R. - Grup acțiune 
Locală Asociația Timiș-Torontal-Bârzava, Măsura1/6B - Dezvolta-
rea localităților Rurale și Mic-Urbane prin Investiții în Infrastructură 
la scară mică, servicii de bază pentru populație și investiții asociate 
patrimoniului cultural și natural.  

Veţi suporta şi de la bugetul local o parte din aceste cheltuieli?  
Da, cheltuielile arefente proiectului se prevăd în bugetul local 

pentru perioada de realizare a investiţiei, în cazul obținerii finanțării 
prin Programul Naţional de Dezvoltare Rurală — P.N.D.R. submăsura 
19.2 — Sprijin pentru implementarea acțiunilor în cadrul Strategiei 
de Dezvolare Localä, Măsura 1/6B — Dezvoltarea localităților ru-
rale și mic-urbane privind investiții în infrastructură la scară mică, 
servicii de bază pentru populatie și investiții asociate patrimoniului 
cultural și natural, potrivit legii.  

Ce alte cheltuieli vă asumaţi în acest caz?  
Autoritățile administrației publice locale se obligă să asigure 

veniturile necesare acoperirii cheltuielilor de mentenanță a investiţiei 
pe o perioadä de minimum 5 ani de la data efectuării ultimei plății în 
cadrul Proiectului.  

Domnule primar, vă mulţumesc în numele cititorilor noştri din 
comuna dumneavoastră pentru aceste informaţii, dar nu aş vrea să 
încheiem acest dialog fără a vă întreba despre titlul de „Primar de 
fală al Ţării Banatului”, la care ştiu că aţi fost nominalizat de către 
Biroul Director al „Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric” pen-
tru Gala Premiilor din acest an.  

Doamnă profesor Damian, de la „nominalizare” până la pri-
mire este o lungă cale. Dar, sincer vorbind, însăşi nominalizarea 
la titlul de „Primar de fală al Ţării Banatului” reprezintă, pentru 
mine, o deosebită cinste. Asta cu atât mai mult cu cât acest titlu se 
acordă, conform hotărârii Biroului Director al asociaţiei, în cadrul 
comunităţii din care face parte fiecare laureat. Să aşteptăm, însă, ca 
Senatul asociaţiei să valideze această propunere. 

La invitaţia dom-
nului Ioan Borduz, 
preşedinte al Sena-
tului Asociaţiei Pri-
marilor din Banatul 
Istoric, domnul Ioan 
Munteanu, aflat în 
centrul fotografiei, 
a fost prezent în co-
muna Fârliug alături 
de colegi şi prieteni.  

Epigrama lunii mai  
Femeia  

                           D. C. MAZILU  
Femeia, după câte înţeleg
(Şi cei care mă ştiu îmi dau dreptate)
Abia atuncea e un om întreg
Când prin căsătorie-i jumătate!  

Din albumul primăriei
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SANANDREI
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

<

„Căminul Cultural de la Carani a fost reabilitat complet pe fonduri europene!“

   Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

În luna aprilie, locuitorii din Carani au avut un nou 
motiv de bucurie: Căminul Cultural a fost reabilitat 

în întregime.
„Anunț comunitatea cu mare bucurie că un alt proiect 

pe care l-am promis a fost dus la îndeplinire. Este vorba 
de Căminul Cultural de la Carani, care a fost reabilitat 
complet pe fonduri europene, recepția finală fiind făcută 
zilele trecute“, a spus primarul comunei Sânandrei, domnul 
Claudiu Coman.

Începând cu data de 3 aprilie au fost introduse patru curse noi pe ruta 
Timișoara - Sânandrei - Carani. Astfel, M47 care merge la Satchinez 

pleacă din Timișoara, de la Bastionul Theresia, după următorul program:  
prima cursă este la 4.53, a doua cursă la 11.53, a treia cursă la ora 14.40 și 
cea de-a patra cursă la ora 17.30. Autobuzul oprește în toate stațiile de la 
Bastion la Piața Verde. În localitatea Sânandrei autobuzul oprește la Flora, 
iar la Carani în centru, la Poștă. Curselele de la Carani spre Timișoara 
funcționează după următorul program, cu plecare de la Poștă: prima cursă 
este la ora 6.41, cea de-a doua la ora 13.41, a treia cursă la ora 16.43 și a 
patra de la ora 19.18. În localitatea Sânandrei autobuzul ajunge la Flora la 
orele 6.50, 13.50, 16.54 și 19.27. M42 de pe ruta Timișoara-Covaci este 
suplimentat cu două curse la orele 5.55 și 17.30. Stațiile sunt aceleași de pe 
ruta M42-Timișoara-Covaci.

La concursul județean de 
recitare în grai bănățean 

„Grai străbun, grai sfânt”, des-
fășurat în cadrul proiectului pentru 
păstrare și promovare tradițională 
identitară, organizat la Timișoara, 
la Școala Gimnazială nr. 16, elevii 
Școlii Gimnaziale Sânandrei au 
fost la înălțime obținând importante 
premii: 

Molnar Beatrice - premiul I; 
Minea Andra - premiul II; și  

premiul “Poezâia dă aor”.
Felicitări elevilor participanți 

și felicitări doamnelor profesoare 
Elena Iovanel și Sorina Nicolicin, 
care i-au îndrumat!

Claudiu COMAN - Primar al comunei Sânandrei

Patru noi curse de autobuz

„Grai străbun, grai sfânt”Rubrica școlii

RETIM ECOLOGIC SERVICE SA informează cetățenii co-
munei Sânandrei că în data de 30 mai 2023, în intervalul orar 
10:30-18:30, derulează campania de colectare a deșeurilor peri-
culoase din deșeuri menajere de pe raza comunei.

Loc de staționare autoutilizată: la Primărie
Tipul deșeurilor colectate: u deșeuri periculoase din deșe-

uri menajere - ambalaje de la produse de igienizare; u baterii și 
acumulatori portabili; u ambalaje de la vopseluri, lacuri, spray-
uri; u ambalaje de la produse utilizate în amenajări interioare.

ATENȚIE! Se interzice amestecarea deșeurilor periculoase 
cu deșeurile nepericuloase. Ambalajele care prezintă conținut de 
vopseluri, lacuri etc. vor fi ambalate în recipiente închise etanș. 
Nu se colectează transformatori, condensatori cu conținut de 
PC3, deșeuri de echipamente electrice și electronice, produse cu 
conținut de azbest.

Premii pentru premianți

Aflat a a X-a ediție, „Premii pentru premianți“ este 
un eveniment cu tradiție susținut de Clubul Rotary 

Timișoara, cu sprijinul Inspectoratului Școlar Județean Timiș. 
Peste 600 de elevi din clasele V-VIII din mediul rural au 
fost răsplătiți duminică, 2 aprilie, pentru merite deosebite la 
învățătura în anul școlar 2022 - 2023, cu piesa de teatru „Sarea 
în bucate“, oferit de actorii Teatrului Național din Timișoara!
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DETA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de prof. Luminița EFTENIE

Floriile - în Deta

Duminica Floriilor (sau Floriile) este o sărbătoare creștină 
fără dată exactă, comemorată întotdeauna în ultima 

duminică dinaintea Paștilor. În acest an, sărbătoarea a avut loc, la 
Biserica Ortodoxă din Deta, în data 
de 9 aprilie. Evenimentul a comemo-
rat un eveniment menționat de către 
toate cele patru evanghelii: intrarea 
triumfală a lui Iisus în Ierusalim în 
zilele dinaintea patimilor. 

Sub cuvântul „mâțișor”, românii 
înțeleg floarea salciei. Evanghelistul 
Luca ne spune că Domnul nostru Ii-
sus Hristos, când a intrat, după în-
vierea lui Lazăr, în Ierusalim, a fost 

Atleții CSO Deta – în Serbia

Copiii din cadrul clubului CSO 
Deta, secția atletism, au partici-

pat, sub coordonarea domnului antrenor 
Iovan Eugen, în Belgrad, Serbia, la Cam-
pionatul de Primăvară al Belgradului, 
secțiunea cros. Cosma Angela a obținut 
locul 1, Costache Bogdan s-a clasat pe  
locul 6, iar Paula Vasile, pe locul 11. Au 
mai participat pentru țara noastră, din 
partea unui alt club, Margan Georgiana, 
obținând locul 16 și Nasui  Luisa, clasată 
pe locul 11, Brădeanu Larisa a ajuns pe 
locul 8. În cadrul concursului, s-au în-
scris peste 500 de participanți din țări 
diferite și de vârste distincte. 
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„PNRR: Fonduri pentru România modernă și reformată!” 

 

COMUNICAT DE PRESĂ 

Numele proiectului de investiție/reformă: TINERI PENTRU COOLTURĂ 

Numele beneficiarului: Liceul Tehnologic ”Sfântu Nicolae” Deta 

Obiectivele proiectului: 

OS1. Amenajarea sălii multifuncționale de către echipa de proiect în care se vor desfășura activitățile 
pe durata implementării, în perioada 01.04-20.05.2023. 
OS2. Formarea de abilități de creație multimedia la elevi prin participarea la Atelierul de creație 
multimedia și înscrierea în concurs a produselor realizate în perioada 19-27.04.2023. 
OS3. Cunoașterea și promovarea patrimoniului material de către elevi prin participarea la 
Atelierul de educație pentru patrimoniul cultural local în perioada 08-12.05.2023, având ca 
rezultat muzeul deschis pentru toti elevii instituției pe durata implementării proiectului. 
OS4. Identificarea de către elevi a unor secvențe din istoria locala prin culegerea de fotografii și 
informații în perioada 15-19.05.2023 organizarea lor într-o expoziție deschisă pe perioada 
implementării. 

 OS5. Dezvoltarea abilităților de scriere creativă de către elevi prin participarea la Atelierul de scriere 
creativă desfășurat în perioada 15-19.05.2023. 
OS6. Recunoașterea și respectarea diferențelor culturale de către elevi prin valorificarea relațiilor 
pozitive între etnii, prin participarea la conferința ”Diferiți prin cultură, uniți prin natură” desfășurată 
în 06.06.2023.  
OS7.Incurajarea reflecției asupra propriei culturi prin participarea elevilor la excursia tematică la 
Complexul Muzeal Național Astra Sibiu în 07.10.2023. 
OS8.Dezvoltarea abilităților practice de către elevi prin participarea la atelierele meșteșugărești de 
cusături și cioplitorie în perioada 09.10-17.11.2023. 
OS9. Oferirea unor alternative de petrecere a timpului liber pentru elevi prin vizionarea de filme si 
documentare proiectate lunar în cadrul ”CinemaScoala” în perioada mai-noiembrie 2023. 
OS10. Crearea unor punți de legătură între etnii și între școala și comunitate prin participarea la 
festivalul ”Tineri pentru COOLTURĂ” in 06.12.2023. 
Valoarea totală a proiectului: 85317,78lei, fără TVA 

Data începerii și finalizării proiectului:30.03.2023 – 30.06.2024 

Codul proiectului: 2, apelul PNRR/2022/C11/I5 – 2 

 

 

„Conținutul acestui material nu reprezintă în mod obligatoriu poziția oficială a Uniunii Europene sau a 
Guvernului României”. 
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Lansare de carte - în Deta

Sâmbătă, 8 aprilie, a fost lansat în Deta noul volum al cunos-
cutului şi îndrăgitului profesor Iosiv Marius Circa, Cugetări 

foarte târzii, inspirat din jurnalul personal pe care autorul îl ţine de ani 
de zile surprinzând atât aspecte personale, cât şi realitatea culturală, 
respectiv  socială din Deta şi împrejurimi. 

Evenimentul a început cu un Tedeum susţinut de preaonoratul 
Părinte Ciprian Boşca, protopopul Detei şi  P.C. Părinţi Ioan Ciprian 
Blagoe (parohia Deta) şi Valentin Bugariu (parohia Birda), răspunsurile 
liturgice aparţinând Părintelui Dragan Giorgiev (Parohia Voiteg).

Moderatorul evenimentului, domnul muzeograf Ioan Traia a sub-
liniat, cu această ocazie, rolul crucial pe care îl are cultura, acela de 
a unifica, de a edifica. Volumul a primit aprecieri din partea tuturor 
celor prezenţi. Remarcăm îndeosebi intervanţia domnului primar Pe-
tru Roman, un veritabil susţinător al vieţii culturale în Deta, care a 
observat, de-a lungul lecturii volumului ,,puternica argumentare a 
faptelor”,  ,,eleganţa scrisului”, ,,frumuseţea deosebită a exprimării”. 
Preaonoratul Părinte Ciprian Boşca a semnalat faptul că dumnul pro-
fesor ,,trăieşte pentru limba română, o percepe cu adâncul sufletului şi 
a propovăduit-o întreaga viaţă a sa pentru toţi cei dispuşi să accepte 
învăţăturile sale”. Preotul dr. Valentin Bugariu a apreciat următoarele:  
,,Cartea oferă celor interesaţi o solidă bucată din preocupările şi trăirile 
unui dascăl şi publicist bănăţean, o ilustrare a trecerii prin timp, dublată 
de o metodologie ştiinţifică, în care autorul citează în sprijinul celor 
afirmate, se foloseşte de genurile stilului publicistic, dar şi de solidele 
cunoştinţe de bază din orizontul limbii române”. De asemenea, au mai 
luat cuvântul, Părintele  Dragan Giorgiev, fost paroh în Ferendia, dar 
şi prof. Gheorghe Lungu, respectiv Col. Ştefan Tat. Dintre cei prezenţi 
s-au mai remarcat domnul primar al comunei Jamu Mare, ing. Gagea-
Neaga Petre, prof. Mariana Simon şi soţul, ing. Zoltan Simon,  dr. sto-
matolog Iani Boboiciov, doamna Diana Bozič, directoarea Centrului 
Cultural din Deta, dar şi cei din familia autorului, fiica Angela şi soţul 
Nelu, precum şi alte rude apropiate, prieteni, cunoscuţi, elevi.

În încheiere, prof. Iosif Marius Circa, a mulţumit tuturor celor 
care i-au fost alături, susţinând că ,,volumele odată tipărite  nasc oa-
meni şi oferă cititorilor sufletul autorului la vedere”. 

întâmpinat cu ramuri verzi de arbori și mai ales de finic. Deoarece pe 
teritoriul românesc nu cresc finici, românii întrebuințează rămurele 
verzi de salcie, ale cărei flori se numesc „mâțișoare”.

În orașul nostru, în ajunul Flo-
riilor, pălimarul, împreună cu câțiva 
oameni, au adus mai multe mlădițe și 
le-au lăsat până a doua zi dimineață 
în Biserică, așa cum spune tradiția. 
În următoarea zi dimineață, preotul 
le-a liturghisit nemijlocit, iar după ce 
a citit Sfânta Evanghelie la utrenie, și 
a sfințit mâțișoarele aduse, le-a pre-
dat, apoi, iarăși pălimarului, ca să le 
împărtășească credincioșilor.
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PETRIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

„Ne-am despărțit cu promisiunea revederii!“

Pagină realizată de prof. Rodica DOBRA

Ionel BERARI - Primar al comunei Petriș

Cuvânt de recunoştinţă  

Caravana Sănătăţii a fost prezentă 
în luna care a trecut şi în comuna 

Petriş. Cu acest prilej, primarul comunei, 
domnul Ionel Berari, ne-a spus: „Caravana 
Sănătăţii reprezintă un proiect de succes 
inițiat de Universitatea de Vest «Vasile 
Goldiș», susținut de Consiliului Județean 
Arad, Asociația Cetatea Voluntarilor, 
Arhiescopia Aradului, Colegiul Medi-
cilor Arad, Ordinul Asistenților Medicali 
Generaliști, Moașelor și Asistenților Medi-
cali Arad, DSP Arad, sponsorizat de Sun 
Wave Pharma și SECOM.  

Prezenţa Caravanei Sănătăţii la dis-
pensarul din comuna noastră a atras peste 
o sută de persoane, copii și adulți, care au 
beneficiat de serviciile medicale oferite cu 
dăruire de o echipă medicală numeroasă, 
coordonată de dr. Coralia Adina Cotoraci 
și dr. Simona Dumitra cărora le mulțumim 
şi prin intermediul Jurnalului interregional 
«Banatul», pentru implicarea și profesio-
nalismul arătat.  

Activitatea s-a adresat  în primul rând 
vârstnicilor, copiilor și persoanelor cu 
posibilități de deplasare mai dificile. Ţin 
să subliniez că ne-am despărțit de această 
minunată echipă medicală cu promisiunea 
revederii la o a doua ediție la Petriș.“  

În cadrul proiectului „Start în educație”, prin intermediul Fundației 
World Vision România, au fost distribuite ghiozdănele echipate pentru 

copiii de grădiniță din comuna noastră. 
Acțiunea a fost sponsorizată de Fundația OMV Petrom, 

valoarea totală a proiectului fiind de 2,7 milioane euro și  
se adresează unui număr de 60.000 copii și 10.000 de pă- 
rinți.  

În cuvântul său de recunoştinţă, edilul comunei Petriş, 
domnul Ionel Berari, ne-a spus: „Mulțumim și de această dată 
familiei Mihăescu, proprietarii Castelului Salbeck, care ne-a 
sprijinit ca acest proiect să ajungă și în comuna Petriș!”.
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Pagină realizată cu sprijinul domnișoarei Adela POPESCU

LIPOVA
Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN Arad

Orașul Lipova a obținut un nou proiect prin PNRR

Contractul de finanțare pentru înființarea pe raza orașului a 
unor noi centre de colectare selectivă a deșeurilor cu aport 

voluntar a fost semnat.  
Primăria orașului Lipova a obținut un nou pro-

iect prin PNRR, care recent a fost și concretizat, 
odată cu semnarea contractului de finanțare, noi 
centre de colectare a deșeurilor cu aport voluntar 
urmând a se înființa la Lipova. Proiectul „Înfiinţare 
Centru de Colectare Selectivă a Deşeurilor cu 
Aport Voluntar în oraşul Lipova, judeţul Arad” este 
finanțat prin Programul Național de Redresare și 
Reziliență. Valoarea totală a proiectului se ridică la 
suma de 4.507.429,82 lei, implementarea proiectu-
lui fiind asigurată prin asocierea realizată cu Mi- 
nisterul Mediului, Apelor și Pădurilor, în calitate de 
coordonator al investițiilor prin PNRR.  

Obiectivul principal al proiectului constă în înființarea pe raza 
orașului Lipova a unor centre de colectare deșeuri reciclabile cu 
aport voluntar înființate și operaționale, prin care cetățenii să aibă la 
îndemână un mjloc suplimentar pentru colectarea selectivă și, implicit,  

pentru creșterea cantității de deșeuri reciclate pe parcursul unui an 
de zile. Cu acest prilej, domnul Florin Fabius Pera, primarul orașului 

Lipova, ne-a spus:  
 „Grija noastră pentru mediul înconjurător, 

pentru un mediu sănătos în care să trăiască cetă-
țenii noștri, pentru un mediu curat și gestionat 
corespunzător secolului în care trăim, este una 
permanentă. Iar dacă acest Program de Redresare și 
Reziliență ne oferă această oportunitate, de a accesa 
fonduri pentru suplimentarea mijloacelor pe care le 
punem la dispoziția cetățenilor, astfel încât să ben-
eficiem de posibilități multiple de a aplica colect-
area selectivă, cu siguranță ne dorim să le accesăm, 
să le obținem, ceea ce, din fericire pentru noi, s-a 
și întâmplat. Alături de toate celelalte investiții pe 
care ni le-am propus pentru Lipova, semnarea aces-

tui contract de finanțare prin care orașul va beneficia de noi centre 
de colectare a deșeurilor reciclabile, cu aport voluntar, se încadrează 
perfect în obiectivele noastre și nu poate decât să ne bucure și să com-
pleteze perfect tabloul noilor investiții pentru Lipova.”  

Proiectele desfășurate la Lipova evoluează și orașul de 
pe malul Mureșului prinde deja un nou contur!  

Ceea ce am discutat cu mulți dintre cetățeni nu vor rămâne 
doar simple promisiuni, toate obiectivele noastre devin rând pe rând 

fapte, devin proiecte realizate, de care cetățenii și multe generații de aici 
înainte se vor bucura. (Florin Fabius PERA - primarul orașului Lipova)  

Proiectele aflate în plină desfășurare la Lipova nu sunt tocmai puține 
și acoperă mai multe domenii importante, fiecare dintre investițiile 

deja demarate fiind prioritar și necesar de finalizat în timp util. Dar, pentru ca 
șantierele să nu se blocheze și pentru ca orice posibile probleme să fie iden-
tificate la timp, este necesar ca echipa de la conducerea administrației locale 
să monitorizeze în paralel toate lucrările și să se asigure că există soluții, 
indiferent de situațiile care 
pot apărea.  

„Roadele muncii noas-
tre pentru orașul Lipova sunt  
tot mai multe și mai vizi-
bile. Pentru că munca în 
echipă, alături de o echipă 
extraordinară, profesionistă 
și foarte implicată, nu poate 
să aibă decât rezultate măre- 
țe. Deoarece știm că pen- 
tru finalizarea la timp și în 
mod calitativ a oricărei lucrări sau investiții este important ca noi să fim 
prezenți și să monitorizăm totul, atât eu, cât și colegii mei, viceprimarul Ioan 
Lăpădat și administratorul public Adrian Antoche, încercăm să facem acest lu-
cru și să fim în permanentă legătură cu echipele de constructori de la toate șan- 
tierele din oraș”, a spus edilul oraşului Lipova, domnul Florin Fabius Pera.  

Cea mai recentă vizită la câteva dintre aceste proiecte demarate a avut 
un rezultat favorabil, fiecare șantier verificat fiind în mișcare, evoluează de 
la zi la zi, ceea ce nu poate decât să aducă satisfacții și încrederea că totul va 
decurge conform planului.  

„Când am spus că munca noastră pentru orașul Lipova va aduce, încetul 
cu încetul, o evoluție pentru orașul nostru nu am exagerat cu nimic, iar ceea 
ce am discutat cu mulți dintre cetățeni nu vor rămâne doar simple promisiuni, 
toate obiectivele noastre devin rând pe rând fapte, devin proiecte realizate, 
de care cetățenii și multe generații de aici înainte se vor bucura”, a conchis 
domnul primar Pera.  

Lucrările la Podul Vechi din Lipova 
urmează să fie demarate  

Un proiect extrem de valoros, un proiect a cărui re-
abilitare a fost îngreunată pentru o perioadă destul 

de lungă de timp, din cauza unor diverse probleme apărute 
la structura de rezistență, care au impus refacerea proiectului 
inițial, dar care acum va fi demarat și care în viitorul apro-
piat va oferi orașului nostru un pod nou, reabilitat, o imagine 
impunătoare în mijlocul orașului.  

Reabilitarea Podului metalic Vechi din orașul Lipova 
este un proiect desfășurat cu fonduri guvernamentale, prin 
PNDL, a cărui valoare totală este de peste 13 milioane lei.  

„Așa cum am mai zis, fiecare zi ne găsește pe alt șantier. 
Ziua de azi ne-a găsit la Podul Vechi din Lipova, acolo unde 
nu am fost singuri, ci împreună cu reprezentanții constructo- 
rului și dirigintele de șantier, prezenți la Lipova pentru pre-
darea amplasamentului și pentru a stabili ultimele detalii 
înainte de startul lucrărilor. Reabilitarea Podului Vechi, o 
emblemă a orașului Lipova, este unul din proiectele noas-
tre de suflet, pe care, dincolo de toate greutățile întâmpinate 
în etapele acestui proiect extrem de complex, așteptăm cu 
nerăbdare să-l vedem realizat”, a subliniat domnul Florin Fa-
bius Pera, primarul orașului Lipova.  
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REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Din albumul comunei

Cosmin CHIRA - Viceprimar al comunei Remetea Mare

„Ne implicăm foarte mult atunci când este vorba de copiii comunei, 
fiindcă ei sunt viitorul comunității!“

Pagină coordonată de prof. Camelia FOGAȘ

Concursul „Grai străbun, grai sfânt”

Elevi ai Școlii Gimnaziale Remetea Mare au par-
ticipat la Concursul „Grai străbun, grai sfânt”, 

ediția I, care a avut loc la Timișoara. Cu multă emoție 
în suflete au urcat pe scenă și au recitat poezii în grai 
bănățean, obținând următoarele premii: premiul I - Trif 
Maria Aura; premiul II - Tuță Andra Maria; premiul III 
- Dejeu Aiana Daria. Toți elevii participanți la acest con-
curs s-au prezentat impecabil și au reprezentat cu drag 
atât școala, cât și comuna! 

Cimitirele din Remetea Mare și Ianova au fost 
amenajate cu alei pietonale principale și băncuțe.

Domnule viceprimar Cosmin Chira,  
Primăria comunei Remetea Mare orga-
nizează un proiect cultural extraordinar. 
Este vorba de concursul de talente. Puteți să 

ne explicați, pentru cititorii noştri ce înseamnă acesta?  
Doamnă profesor, ne aflăm cu acest concurs, despre care mă 

întrebaţi, la ediția a III-a și se desfășoară online, fiindcă  l-am de-
marat în perioada pandemiei, când nu se puteau organiza întâlniri de 
mulțimi de persoane la un loc. Vă amintiţi foarte bine că era perioada 
în care nu se țineau nici ore la școală. L-am început în mediul online 
și așa a rămas și acum.  

Dar, din câte am aflat, l-aţi tot înnoit!  
Da, noi l-am îmbunătățit de la an la an, adică i-am adăugat mai 

multe activități utile copiilor. Anul acesta, avem concurs de pictură, 
concurs de desen, concurs de recitat poezii, concurs de creație 
decorațiuni de Paște, concurs de fotografie, concurs pentru tânărul 
bucătar, precum și activități sportive în aer liber. Vom organiza și 
excursii în scopul descoperirii naturii prin joacă.   

Frumos spus «descoperirea naturii prin joacă». Vă rog să 
detaliaţi ce înseamnă?  

Înseamnă o drumeție prin pădurea de la Ianova,  o excursie sport 
în mijlocul naturii. Și îi vom duce pe copii și la Pișchia, tot așa, în mij- 
locul naturii. Acolo este, în mijlocul pădurii, un teren de fotbal, unde 
vom organiza activități sportiv-recreative pentru copii. Am stabilit 
și o zi de plajă. Apoi preconizăm să mergem cu elevii la râul Timiș 
la Șag, unde, de asemenea, vom desfășura jocuri pe plajă, diferite 
activități, inclusiv construcţia unor castele de nisip.  

Domnule viceprimar, cum reacționează copiii, la acest concurs 
de talente?  

Doamnă Camelia Fogaş, să ştiţi că ei reacționează foarte bine. 
Sunt deosebit de încântați și participă cu mare interes. Deja încep să 

Prezent la întrunirea „Asociaţia Primarilor din Banatul istoric”, alături de edilul comunei sale, domnul Ilie 
Golubov, tânărul viceprimar al comunei tot mai înfloritoare, Remetea Mare, a avut amabilitatea să îmi 

acorde interviul de mai jos. 
trimită creațiile lor. Am primit materiale pe un email creat specific 
pentru asta.  

Aveţi şi un juriu?  
Desigur, avem un juriu format din cinci profesori, alături de  

doamna directoare a școlii din comuna Remetea Mare. Creațiile ele-
vilor vor fi jurizate și apoi vor fi acordate premiile, în data de 1 iunie, 
de „Ziua copiilor”.  

Dar cum de ați ajuns să implementați un asemenea proiect 
spectaculos și de mare impact pentru copii?  

Doamnă profesor, ideea s-a născut în timpul pandemiei că nu prea 
existau activități școlare, de aceea ne-am gândit la un asemenea proi-
ect, care să le trezească elevilor interesul pentru activitate creativă. 
Trebuie să amintesc că la prima ediție l-am avut ca președintele de 
juriu pe Mihai Șora, care s-a născut în Ianova. Din păcate, între timp 
marele filozof a murit după cum știm cu toții. Avea peste 100 de ani.  

Asta chiar este extraordinar! Dar cum ați reușit să-l cooptaţi, 
să-l cointeresaţi? Şi vă întreb acest lucru ţinând seama de vârsta sa 
de atunci, dar şi de faptul că el trăia în București?  

Aşa cum am mai spus, domnul Mihai Șora s-a născut în Ianova 
și administraţia locală l-a făcut „Cetățean de Onoare” al comunei 
Remetea Mare, în anul 2022. Noi l-am contactat telefonic, dar și on-
line, fiindcă știam că are o vârstă înaintată, avea peste 100 de ani. 
Știam că nu se poate deplasa până în Timișoara, astfel că i-am trimis 
materialele copiilor online. A fost cu adevărat extraordinar!  

Domnule viceprimar, după căldura glasului dumneavoastră, 
atunci când vorbiţi despre copii, constat că iubiţi foarte mult copiii!  

Este firesc, iar dovada faptului că îi preţuim cu sinceritate, o 
reprezintă şi faptul că noi ne implicăm foarte mult atunci când este 
vorba de copiii comunei, fiindcă ei sunt viitorul comunității și vrem 
să-i ajutăm să se dezvolte spiritual şi să fie educați corect.  

(va urma) 

ePIGRAMe
Petru CHIRA

Parlamentarii
Într-o limbă păsărească,
Uzitând doar vechea placă,
Unii-nvaţă să vorbească
Alţii uită să mai tacă.

După cum le cere interesul
Cei aleşi, pe metereze,
La mijloc când sunt arginţii,
Deşi-n gură au proteze,
Ţin de post, vârtos, cu dinţii!
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Floriile - în Denta

Pagină coordonată de prof. Luminița EFTENIE

Floriile se sărbătoresc în fiec-
are an, într-o zi de duminică. 

Sărbătoarea mai poartă și numele de 
Duminica Patimilor sau Duminica 
Patimilor Domnului și a fost sărbătorită 
de creștinii ortodocși din Denta pe 9 
aprilie, cu o săptămână înainte de În-
vierea Domnului. 

În această zi, în comuna noastră, 
s-a ţinut o Liturghie diferită de cea care 
se oficiază în celelalte duminici, iar 
credincioșii au mers la biserică, de unde 
au primit crenguțe de salcie. Acestea 
au fost binecuvântate de către preotul 
Jivoine Maletici în cadrul unui mo-
ment special, ținut înainte de Liturghie 
în cadrul Bisericii Ortodoxe Sârbe și a 
preotului Miloș Achim Nicolae, respec-
tiv a preotului Garău Petru din cadrul 
Bisericii Ortodoxe Române. 

La eveniment au participat mai 
multe oficialități locale din cadrul 
Primăriei Denta. În virtutea bunei relații 
cu această înstituție, clericii au mulțumit 
atât domnului primar Petru Tapanov, 
cât și doamnei viceprimar Maria Baniaș 
pentru susținere. 

Sărbătoarea Floriilor este una din-
tre cele mai importante sărbători din 
an pentru întreaga comunitate creștină, 
și în special pentru cea din Denta, 
reprezentând singura dată când Mân-
tuitorul a acceptat să fie aclamat ca 
împărat. Salcia de Florii înlocuieşte, de 
fapt, ramurile de măslin şi finic, care nu 
se găsesc în România. Pe de altă parte, 
potrivit unei legende, salcia s-ar fi făcut 
punte peste un râu pentru Maica Dom-
nului, ajutând-o să îşi continue drumul. 
Drept mulţumire, Fecioara Maria a 
dăruit sfinţenie salciei. 

În zilele noastre, creştinii din Denta 
adună crenguţe de salcie pe care le duc 
la biserică pentru a fi sfinţite de preoţi, 
apoi le aşază la icoane, ca să-i păzească 

pe toţi cei din casă de boli. Un alt obicei, 
pe care îl întâlnim la tinerele din Denta, 
este acela conform căruia, crenguțele de 
salcie sunt puse înainte de culcare sub 
pernă, existând credinţa că astfel vor 
deveni mai frumoase şi se vor mărita în 
acel an. 

În alte zone, după slujbă, ramurile 
de salcie sunt duse la cimitir și puse în 
pe morminte pentru a le aminti celor 
plecați dintre noi că urmează Paștele. 
Ramurile de salcie se mai pun la po-
mii fructiferi şi la vie, ca să rodească 
mai mult, sau la stupi, pentru a fi bine-
cu-vântate albinele. Cei care cultivă  
cânepă caută să rupă ramuri de salcie  
cât mai lungi, ca să le crească înaltă 
cânepa.

Tradiția spune că acela care se 
împărtăşeşte de Florii are mari şanse să  
i se împlinească orice dorinţă îşi va  
pune în gând, atunci când se apropie de 
preot.

De asemenea, se spune în locali-
tate, că este bine ca în ziua de Florii să 
se aerisească hainele, să se primenească 
obiectele din casă, iar fetele să-şi scoată 
zestrea afară în soare, pentru a-şi atrage 
ursitul. 
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VOITEG
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Ciprian GUȚU

Dragan GIORGIEV - Paroh al Bisericii „Sfântul Mare Mucenic Gheorghe“ din Voiteg

La începutul lunii februarie, Școala Gimnazială 
Voiteg a organizat Târgul ,,Bucurie de Paști”. 

Mulțumim părinților, cadrelor didactice și domnului 
primar Niculae Pop pentru susținere, pentru premiile și 
cadourile oferite tuturor copiilor noștri!

Dragi copii, ați fost minunați!

Târgul ,,Bucurie de Paști”
Rubrica școlii

Preaonorate Părinte, stăm de vorbă chiar în săptămâna de 
după ziua de Paşte, astfel că vă întreb: ce trebuie să înțeleagă omul 
despre marea sărbătoare a Paștelui?  

Domnule Ciprian, omul trebuie să înțeleagă că Iisus Hristos în-
vie pentru el. Alege să moară și învie pentru a-l salva pe om, pe toți 
creștinii care îl mărturisesc pe Hristos, spunând: „Hristos a înviat!” 
și răspunzând „Adevărat a înviat!”. Dacă au înțeles acest mesaj, dacă 
au înțeles că Hristos a înviat pentru om, înseamnă că Paștele și-a 
atins obiectivul și este adevărat. Chiar dacă în zilele noastre omul 
pune accent pe lucrurile lumești, pe materialul care nu are treabă cu 
credința și cu Paștele, omul înclină și trebuie să se împlinească prin 
latura spirituală, prin credință și să-l vadă pe Hristos ca un învingător 
al morții, un simbol al vieții veșnice.  

Când trebuie să se vadă această raportare?  
Raportarea aceasta trebuie să se vadă în noaptea de Înviere cel 

mai mult, atunci când credincioșii vin, cu mic cu mare, la biserică să 
ia Lumina Sfântă. Atunci e o dovadă că au și înțeles mesajul că Iisus 
Hristos a înviat pentru ei.  

Paștele are premergător Postul Mare al Paștelui. De ce 
cetățeanul trebuie să țină acest post greu?  

Dacă ne aducem aminte, Iisus Hristos spunea ucenicilor lui că 
acest neam de diavol se scoate cu rugăciunea și cu postul. E adevărat 
că sunt mai multe aspecte pe care postul le propovăduiește. În primul 
rând, poate vindeca trupul, fiindcă până la urmă postul este și o de-
toxifiere a trupului, dar detoxifică, să spunem așa, și sufletul, spiri-
tul omului care tinde spre desăvârșire, spre puritate, dar este plin de 

„Postul este un fel de recunoștință față de Dumnezeu și Iisus Hristos!“

Am pornit spre întâlnirea cu Părintele Dragan Giorgiev cu gândul la ceea ce-mi spusese Vasile Todi: 
„Dragă Ciprian, de la acest om excepţional, de la Preaonoratul Părinte Giorgiev am învăţat eu că 

patimile se aseamănă ceţurilor. În natură, cu cât soarele stă mai mult la orizont, cu atât devine mai rară ceaţa 
şi, în cele din urmă, soarele se arată în toată frumuseţea sa: şi la noi, cu cât ne ţinem mai mult, prin lupta cu 
patimile, înaintea Soarelui Hristos, cu atât se răreşte mai mult ceaţa patimilor şi, în cele din urmă, piere şi în 
suflet se sălăşluieşte Hristos Domnul, Soarele deplin şi curat. Când te vei întoarce, aş vrea să văd cu ce te-ai 
îmbogăţit dumneata.”  

păcate și împăienjenit de dureri și nefericire. De fapt, detoxifierea su-
fletului este cea mai importantă aici. Postul este un fel de recunoștință 
față de Dumnezeu și Isus Hristos. În același timp, trebuie să ne rugăm 
și să ne apropiem tot mai mult de Dumnezeu prin aceste manifestări 
ale credinței.  

De ce se numește Săptămâna Patimilor ultima săptămână  
dinaintea Paștelui și de Înviere?  

În această perioadă, Hristos se pregătește pentru a fi dat în mâna 
cărturarilor. Săptămâna Patimilor este o săptămână dureroasă, când 
reflectăm la tot ce a făcut Iisus Hristos pentru noi. De aceea, tre-
buie să ne apropiem și mai mult cu trăirea, cu gândul, cu sufletul 
și cu viața față de Dumnezeu și Hristos. De fapt, pe toate acestea 
creștinul le simte într-un fel sau altul, de aceea ține post, de aceea 
face rugăciuni, de aceea merge la biserică, de aceea se închină și 
speră în viața veșnică. Săptămâna Patimilor este foarte importantă 
pentru creștini, deoarece încununează și evidențiază înfricoșătoarele 
patimi pe care le-a trecut Iisus Hristos.  

Este pregătirea mai grea către Înviere?  
Este pregătirea mai dureroasă către Înviere, este urcușul către 

Hristos, către izbăvire, către mântuire. La început, un lucru pare  
ușor, dar cu cât înaintăm, vedem că este tot mai greu. Suntem în 
perioada aceea când mai avem câteva trepte de urcat pe scară pe 
drumul lui Hristos, pentru ca apoi să-l dăm jos de pe cruce și să  
învie pentru noi. Este o săptămână mai grea, este îndoliată cu în-
vierea lui Hristos.  

(va urma) 

Stimați cetățeni,
Vă aducem la cunoștință următoarele lucrări  

aflate în derulare:
- la ieșire din localitate  spre Jebel, pe partea stângă,  

Aquatim execută lucrări pentru noua conductă de apă 
Voiteg - Deta. Localitatea noastră va avea apă prin stația 
de filtrare de la Deta; ne așteptăm ca până la finele anu-
lui, lucrarea să fie finalizată, vă rugam să aveți răbdare 
și să înțelegeți ca o să mai avem probleme cu calitatea 
apei, sunt schimbate conductele în proporție de 95% în 
localitate, dar conducta principală (Deta-Voiteg), este 
încă cea veche;

- tot acolo s-au început măsurătorile geo pentru noul 
drum ocolitor care va scoate traficul greu de pe Aleea 
Gării;

- s-au început lucrările la 
parc, anul trecut s-au reparat 
băncile și leagănele, s-au mon-
tat coșuri noi de gunoi, acum 
urmează să montăm tobogan, ba-
lansoar, carusel;

- capela este finalizată 99%, 
mai trebuie conectată la sursa de 
curent electric, după care va fi 
inaugurată și dată în folosință.
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VA DATI SEAMA CÂTA PROSTIE E ÎN TARA ASTA...!?

 a mijlocul lunii trecute, în ziarul Cotidianul, condus de 
marele gazetar Cornel Nistorescu, am citit un material 
semnat de domnul Ilie Stoian, o excelentă radiografie la 

zi a amărâtei ţări numită România şi a drumului parcurs de ea 
pentru a ajunge atât de bolnavă. Publicăm acest fragment gra-
seiat cu o tristă francheţe şi din dorinţa de a vă ajuta să acceptaţi 
că cei mai mari duşmani ai maicii Românii sunt chiar copiii ei!  

Cam pe la începutul verii anului 1994, am acceptat propunerea 
de a mă transfera de la revista Expres, condusă de Cornel Nistores-
cu, la Tinerama lui Max Bănuș. Prin acel transfer părăseam cea mai 
importantă revistă din perioada postdecembristă, pentru una aproape 
la fel de importantă. Cu timpul, relația de serviciu dintre mine și 
Max a devenit foarte apropiată. De multe ori, mă chema la el ca să 
vorbim verzi și uscate. Uneori, îmi povestea despre Europa Liberă, 
dezvăluindu-mi lucruri pe care nu îndrăznesc nici măcar să mi le 
spun, dar să le mai destăinui și altora, din cauza gravității lor.  

Într-una dintre aceste discuții, l-am întrebat:  
- Domnule Bănuș, pentru că știu bine că așa a fost, de ce, atunci 

când a venit în țară Martin Lauder (proprietar al CME) și v-a propus 
să facă împreună cu dumneavoastră trustul de presă care avea să se 
numească Media Pro și Pro TV-ul, l-ați refuzat? Doar venise cu o 
ofertă extrem de avantajoasă, iar dumneavoastră aveați atuuri foarte 
serioase, aveați infrastructura necesară: revistă, post de radio, marcă 
recunoscută (Tinerama a fost dintotdeauna marcă înregistrată pe nu-
mele lui Max Bănuș, nu a aparținut postului de radio Europa liberă!), 
ba chiar și sprijinul discret al Ministerului Apărării (nu detaliez). De 
ce l-ați refuzat? Pentru că doar după ce l-ați refuzat dumneavoastră 
s-a dus la Adrian Sârbu”.  

Max Bănuș mi-a dat un răspuns care m-a șocat și care m-a de-
terminat ca din acel moment să îl respect necondiționat dar, totodată, 
să mă determine și să îl consider cu mult mai român decât mulți 
dintre conaționalii mei, mult mai român decât cei care se prezintă a 
fi rrrrrrrrromâni:  

- Pentru că știam ce au de gând să facă!  
Și ce aveau de gând începea să se vadă. În ciuda aprențelor unor  

„nobile idealuri”, cum ar spune Ion Iliescu, săpau cu spor la temelia  
structurii societății românești, la temelia comportamentului româ- 
nilor. Cum? Acționând cu „alternative” culturale asupra majorității ro- 
mânilor care au fost și au rămas needucați, neșcoliți și extrem de ușor  
de manipulat. Știți rețeta lui Negruzzi, „proști, da’ mulți”. Ei bine, asu- 
pra lor s-a acționat direct, în ciuda spoielilor de imagine prin seriile  
de emisiuni cu Pleșu și Liiceanu ori cu Pleșu și Cristian Tudor Popescu. 
      Vectori ai manoperei? Unul a fost emisiunea Teodorei Trandafir, 
care a promovat asiduu subcultura, maneaua, țigăneala morală și, 
folosind un cuvânt drag lui Gigi Becali, „curvăsăreala” mediatică. 
Al doilea l-a reprezentat programul „Mouse in House”, mai precis, 
orientarea tinerilor spre muzica fără valoare, adică o muzică fără 
substanță, din niciun punct de vedere, fără nicio valoare culturală. 
Cu alte cuvinte, se acționa pe două planuri: prin Teo Trandafir asupra 
maturilor needucați, iar prin „Mouse in House” și prin ce a urmat 
asupra tinerilor la fel de needucați, care dau majoritatea. Bineînțeles, 
pentru Pro TV, câștigul de imagine și, implicit, de audiență, a fost 
impresionant. Drept pentru care televiziunile rivale de abia înființate 
au preluat modelul, calitatea programelor TV scăzând cu o rapiditate 
uimitoare, totul conducând la apariția și succesul adevăratului can-
cer media numit OTV. De atunci, lucrurile au devenit mai perfide, 
singurul lucru care interesează fiind punctul de audiență care aduce 
publicitatea sau, pentru posturi precum Realitatea Plus, Antena 3 ori 
România TV, capacitatea de a servi interesului politic al patronilor, 
culmea și ridicol în același timp, toți trei fiind infractori condamnați!  

Pentru a face economie de costuri, televiziunile generaliste 
au început să importe formate consacrate, francize de o stupiditate 
desăvârșită: Survivor, concursuri de bucătăreală chiloțărească, emi-
siuni gen Mireasă pentru mama, pentru tata, pentru socri și pentru 
cine o mai vrea, căzături media precum cele în care pseudo-vedete 
ale neamului își pun poalele-n cap sau așa cum s-a întâmplat acum ce- 
va ani, emisiuni care îl aduc pe telespectator în intimitatea igienei per- 
sonale a câte unei adulate a neamului. E de menționat acest moment, 
pentru că nu e lipsit de importanță, mai ales că e puțin cunoscut.  

Așadar, să spunem că în anul 2017 o emisiune realizată de Kanal 
D prin transmisie în direct dintr-un salon de igienă, în care i se scotea 

L ceara din urechi manelistei Betty Salam, a stabilit recordul nedepășit 
până acum al numărului de spoturi publicitare difuzate într-o oră.  

Dar, trecând peste can-canul situației, vă dați seama ce s-a 
întâmplat cu adevărat? Milioane de telespectatori români s-au uitat 
cum i se scoate ceara din urechi acelei femei, în timp ce serviciile de 
marketing ale companiilor care semnaseră contracte de publicitate 
erau mulțumite pentru rating și share, iar postul de televiziune era și 
mai mulțumit, datorită puhoiului de bani pe care îl încasa.  

Vă dați seama câtă prostie e în țara asta, dacă se face succes 
comercial cu o astfel de emisiune!? Așa e și acum, lucrurile nu 
s-au schimbat cu nimic. Persoane precum Ana Morodan, Bianca 
Drăgușanu sau Bia Khalifa sunt la putere, iar altele precum cele de 
la Survivor România dau direcția de comportament pentru milioane 
și milioane de români. Iar asta, băgați de seamă, numai pe zona de 
televiziune, pentru că aici nu ne referim și la online, acolo unde regi 
neîncoronați sunt vietăți precum frații Tate.  

Nu vă lăsați amăgiți, în aceeași notă se înscrie și seara de 14 
aprilie 2023. Este cea mai neagră seară a creștinismului. Este seara în 
care ar trebui să ne gândim cu toții la supremul sacrificiu, acela al lui 
Iisus, cel care, luând asupra sa păcatele lumii, ne duce spre lumină, 
prin Înviere. Și, exact într-o astfel de seară, exact într-un astfel de 
moment, Pro TV, pentru care Zeul Publicității e mai presus de orice 
precept moral, programează o ediție a unei alte francize, „Românii 
au talent”, îndemnând românii ca, în loc să își ofere un moment de 
meditație asupra semnificației acestei nopți, a acestor zile, să se uite 
la o emisiune cu chiuituri și craci aruncați în tavane, în dansuri popu-
lare menite, chipurile, să amintească de tradițiile românilor, dar care, 
în fapt, să mascheze și să contribuie la îngroșarea conturilor acestui 
post de televiziune.  

Din câte știu, tradiția românilor spune că în aceste zile te 
gândești la Iisus, te rogi la Dumnezeu și îți faci cruce rugând-o pe 
Maica Domnului să îți ierte păcatele, nu te prinzi în hora cine știe 
cărui ansamblu folcloric chemat să se producă la televizor, așa cum 
l-am văzut în promo-ul emisiunii pe Andi Moisescu, altfel un om 
inteligent, dar și el supus cu totul Zeului Publicității.  

Și cu toate astea, Iisus ne iubește!
Ilie STOIAN

† Formare la locul de muncă

† Pachet salarial atractiv

† Program de lucru într-un singur schimb

† Tichete de masă de 30 lei din prima zi lucrată

† Ore suplimentare plătite

† Bonusuri lunare de prezență, performanță și vechime

† Bonus recomandare colegi noi

† Posibilități de avansare în carieră

† Transport gratuit pe rutele:
– Lugoj - Coșteiu - Belinț - Chizătău - Iosifalău - Topolovățu Mare
– Leucușești - Bethausen - Cutina - Bodo - Balinț - Păru - Țipari - Coșteiu - Topolovățu Mare
– Lugoj - Jabăr - Ohaba Forgaci - Ficătar - Drăgoiești - Racovița - Hitiaș - Topolovățu Mare

� Responsabil linie de producție
 Responsabil mentenanță�
 Responsabil achiziții (studii tehnice)�
 Responsabil calitate �
 Electromecanic mentenanță�

� Stivuitorist cu atestat ISCIR
� Operatori producție parchet

Fabrica de parchet DPH PARQUET SRL 
este situată în TOPOLOVĂŢU MARE (lângă siloz).

Pentru mai multe informaţii sunaţi la telefon 0747 293 936 sau 
0356 435 711; e-mail: office@dphparquet.ro
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